
روابط  تازه  فصل 
پکن و  تهران 
مزایایی چه  چین  و  ایران  ساله   25 توافق 
دارد؟ بر  در  طرف  دو  برای   

کرد: مطرح  مشهد  شهر  شورای  اقتصادی  کمیسیون  رئیس 

هزار   52 منابع  تامین  تحقق  پیش بینی 
پنجم شورای  پایان  تا  تومانی  میلیارد 

۹۹ سال  در  بوکس   

حسرت و  ساله   ۱۱ طلسم  پایان   
المپیک سهمیه   افزایش   

در؛  چین  و  ایران  تفاهم نامه  امضای  تاثیرات  بررسی 

اقتصادی  سال  آغاز 

گذشت؛ صداوسیما  بر  تعطیلات  در  آنچه  بر  مروری 

نوروزی سریال های  ماراتن 

 : صالحی 

حال در  برجام  بست  بن 
است شدن  شکسته   

وقتیدرمدیریتبیماریکرونادچاردورتسلسلشدهایم؛

آزمونوخطا
تابهکی؟
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شماره 898 / 8 صفحه/ قیمت 3000 تومان در مشهد  /  عوامل فروش و شهرستان ها 1500 تومان
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سرمقاله

به بهانه ی سال نو
یکی از دشوارترین کارهای مدیر مسئول 
، صاحــب امتیــاز یا ســردبیر نگارش 
ســرمقاله  اولین نسخه سال است ، در 
دو راهی بیم و امید می مانی چون باید 
به گونه ای بنویسی که تمام مسیر سال را 
روشن کنی و استراتژی کار را ارائه نمایی! 
حال آنکه حال مملکت خوش نیست احوال 
ملــت و دولت هم به شــرح ایضا . تحریم 
، کرونا و ســایر مشــکلات دیگــر باعث 
تنزل نگران کننــده ی اعتماد بین مردم و 
حاکمیت شده است .راه چاره چیست؟ شاید 
هرکــس به فراخور حال و بضاعت خــود باید کاری کند؛ و ما 
در این رســانه بعنوان رکن چهارم دموکراسی برآنیم تا در سال 
جدیــد با تغییرات بنیادی در قالب و محتوا تمام توانمان را بکار 
گیریم تا بتوانیم در حد وسع تاثیر گذار باشیم. ابزار کارمان قلم 
اســت و  اخلاق حرفه ای و خلوص نیتی مصلحانه رسالتمان 

است! 
از خواننــدگان و همراهان عزیز این روزنامه اســتدعا را داریم  
که همدلی کنند و این رســانه را که تنها روزنامه غیردولتی و 
البته مســتقل استان خراسان رضوی است را از خود بدانند و با 
نقطه نظرات کارگشای خود ما را در مسیر و تعهد اجتماعی مان 
یار و یاور باشــند. به زودی شاهد تغییرات گسترده و اساسی در 
روزنامه خواهید بود. می دانیم با رویکرد جدید توجه دلســوزان 
واقعی کشــورمان را به خود جلب می کنیم و با سلسه مطالب، 
اتفاقــات و گزارش های به روز تنگناهــای موجود را با نظرات 
تخصصی از کارشناسان قرار خواهیم داد . در این مسیر مقدس 
از »مردم« توجه و ارائه نظرات و پیشنهادات  و از »مسئولین« 
لزوم صحه صدر و وســعت مشــرب     قلم حق جو و بی قرض 
و مرض مان باشد تا دســت در دست هم از تنگناها و مضایق 
عبوری دوست شادکن و دشمن به هراس افکن داشته باشیم. 
مشــهد قلب ایران است و خون تازه و سالم از این عضو حیاتی 
مقدس به سراســر کشــور می بایســت روانه شود.باشد که با 

عنایت پروردگار دانا، توانا باشیم.

سرلوحه اش تفهیم و تفاهم 
از جور و ستم خواهان تظلم

دلسوز دین مدافع ملیت
»صبح امروز« روزنامه مردم
شجاع الدین ابراهیمی
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صالحی : 
بن بست برجام در حال شکسته شدن 

است

رئیس ســازمان انرژی اتمی ایران با اشاره به اینکه بن بست برجام درحال شکسته شدن 
است ، گفت: اینکه موضوع گفت و گوها درباره برجام وارد مرحله فنی شده و از کشمکش 
های اولیه گذشته، به معنای شکسته شدن بن بست های اولیه و موضوعی »نوید بخش« 

است.
به گزارش روزنامه صبح امروز علی اکبر صالحی جمعه شــب در گفت و گویی در شــبکه 
اجتماعی »کلاب هاوس« گفت: قرار اســت هفته آینده در وین در حد فنی بحث شود و 

مسائل فنی، بحث محوری برجام در بستر مسائل حقوقی و سیاسی است.
رئیس ســازمان انرژی اتمی ایران افزود : جلسه امروز، باعث شد بستر سیاسی و حقوقی 

مرور شود.
صالحــی ادامه داد : فعلا چند قدم جلو رفتیم؛ بحث غیر قابل توجیه که آنها اول شــروع 

کنند یا ما اول شروع کنیم و اینکه از چنین مرحله ای عبور کردیم، نویدبخش است.
وی تصریح کرد: بن بست درحال شکســته شدن است؛ ظاهرا بن بست اولیه )برسرآغاز 

کننده اقدامات( شکسته شده و این همانطور که عرض کردم نوید بخش است.
وی تصریح کرد: وقتی وارد مرحله فنی می شویم، یعنی مسئله دارد به گونه ای مدیریت 

می شود که آن بحث »اول تو، اول تو«، دارد دور زده می شود.
صالحی افزود: عده ای در کشــور معتقدند که )انرژی( هســته ای اساســا برای چه می 
خواهیم و عده ای می گویند باید هســته ای شویم. ولی اگر به قبل از انقلاب بر گردیم، 
در آن زمان توصیه شــده بود که ایران باید در عرض ۲0 ســال، ۲0 نیروگاه مثل نیروگاه 
بوشهر داشــته باشد؛ این توصیه براســاس توجیهات اقتصادی و دیگر )ملاحظات( سبد 

انرژی انجام گرفته بود.
رئیس ســازمان انرژی اتمی ایران افزود: بحث هسته ای سیاسی شده و متاسفانه همه به 
آن از دریچه سیاســی نگاه می کنند. در دنیا، ۴00 راکتور در حال فعالیت اســت که 3۹0 

گیگابایت برق تولید می کند.
وی ادامه داد: 10۹ راکتور دیگر برنامه ریزی شــده و 3۲۹ نیروگاه دیگر پیشــنهاد شده 
اســت؛ پس جهان دارد به همان سمت می رود. چین در حال ساخت ۴۷ نیروگاه و ده ها 
راکتور دیگر اســت. کانادا گفته باید تا ســال ۲050 میلادی بر تولیدات انرژی هسته ای 

مان بیافزاییم.
صالحی درباره بودجه صنعت هسته ای کشور گفت: کل بودجه ی هزینه شده در صنعت 
هســته ای، در سی سال گذشــته، هفت میلیارد دلار شده است که سالی به طور متوسط 
۲30 میلیون دلار می شــود و در دل این ۲30 میلیون دلار، یک نیروگاه بوشهر است که 

پنج میلیارد دلار ارزش دارد.
به گفته صالحی، ارزش افزوده ای که نیروگاه بوشــهر ایجاد می کند، معادل سالی ۶00 
میلیون دلار برق صادراتی اســت، یعنی در 10 ســال می تواند هزینه ها را بر گرداند در 

حالی که عمر نیروگاه ۶0 سال است.
رئیس سازمان انرژی اتمی کشورمان تاکید کرد: بحث چالش ما با غرب، هسته ای نبود؛ 
از روزی که انقلاب شد، چالش ما با غرب شروع شد. آقای آنتونی بلینکن گفته بود چین 
دشمن ماست، تحلیلش این بود که نظمی که بعد از جنگ جهانی دوم برقرار کردیم، دارد 

در آن اخلال می کند. 
آمریکا احتمالا به عقلانیتی جدید رسیده است

صالحــی ادامه داد: آمریکا باید به این عقلانیت برســد و احتمالا رســیده که جمهوری 
اســلامی را هر چه بیشتر فشار آوردند، قوی تر شد. دوست و دشمن معترف است که هر 
کشــور دیگری جای ایران بود با این همه فشــار در این دهه های اخیر، دوام نمی آورد. 
بینی و بین الله، آیا ایران در عرصه بین المللی ضعیف شــده یا قوی شده ایم؛ قطعا قوی 
تر شده ایم. کشورهای اطراف ما استقلال سیاسی ندارند، حتی قوی ترین همسایه ما؛ او 
آیا استقلال سیاسی دارد؟ کمی فشار به یکی از کشورهای همسایه ما وارد شد، ببینید چه 
بلایی سر ارز آن کشــور آمد. فکر می کنم آمریکا به این رسیده که حاکمیت ملی ایران 

را به رسمیت بشناسد.
صالحی خاطرنشــان کرد: ایران کلید طلایی منطقه است؛ اگر قفل منطقه را می خواهند 

باز کنند؛ کلید، ایران است.
مذاکرات با طرف آمریکایی نیست

رئیس سازمان انرژی اتمی ایران یادآور شد: مذاکرات با طرف امریکایی نیست، مذاکرات 
در چارچوب 1+5 اســت؛ آژانس در مذاکرات حضور نــدارد، آژانس، مجری بحث پادمان 

است. از طرف سازمان انرژی اتمی، دوستان ما در مذاکرات حضور خواهند داشت.
صالحــی افزود: آنقدر برجــام را کوباندند، تا آن را از حیّز اعتبــار در ایران انداختند؛ چرا؟ 
دســتاورد بزرگ و با ارزشی بود. چرا تیر را به پای خودمان شلیک می کنیم؟ چرا همصدا 

با اسرائیل برجام را می کوبید؟
صالحی اضافه کرد: انرژی هســته ای، هم جنبه اقتصادی آن برای ما مهم اســت، همه 
جنبه اقتدار افرینی و فنی قضیه... آمریکایی ها می گفتند )ایران( برای تولید ســوخت ۲0 

درصد بلوف می زند، اما دیدیم که ایران ساخت و آمریکایی ها حیرت زده شدند.
 روسیه به همکاری هسته ای با ایران پایبند است 

رئیس ســازمان انرژی اتمی کشورمان افزود: به رغم بدهی که به روسیه داریم اما روس 
ها همچنان به همکاری هســته ای شان با ایران ادامه داده اند و به تهعدات شان پایبند 

هستند.

 آخرین خبر از نفتکش توقیف شده کره ای
 در ایران

یـک منبـع دیپلماتیـک کـره جنوبـی می گویـد کـه ایـران احتمالا هفتـه آینـده نفتکش 
توقیـف شـده این کشـور و کاپیتان آن را آزاد خواهـد کرد.خبرگـزاری »یونهاپ« به نقل 
از یـک منبـع دیپلماتیـک کـره جنوبـی گـزارش داد کـه ایـران احتمالا نفتکـش توقیف 
شـده کـره جنوبـی و کاپیتـان آن را هفته آینـده آزاد می کند.ایـن منبـع دیپلماتیک گفته 
کـه پیشـرفت خوبـی در مذاکـرات بـر سـر نفتکـش توقیـف شـده کـره جنوبـی حاصل 
شـده و احتمـالا هفتـه آینده نفتکـش »هانکوک چیمی« آزاد می شـود.یک فروند شـناور 
نفتکـش کـره جنوبـی با نـام تجاری »هانکـوک چیمی« صبـح روز دوشـنبه 15 دی ماه 
بـه دلیـل نقـض اصـول زیسـت محیطی توسـط نیـروی دریایـی سـپاه در خلیـج فارس 
متوقـف شـد. ایـن شـناور از مبدا بندر الجبیل عربسـتان سـعودی عـازم بمبئـی هند بود 
کـه در خلیـج فـارس به دلیل نقـض پیاپـی قوانین زیسـت محیطی دریایی توقیف شـد. 
ایـن کشـتی بـا پرچـم کره جنوبـی در حـال تـردد و حامـل ۷ هـزار و ۲00 تـن اتانـول 

بوده اسـت.

فصلتازهروابطتهرانوپکن
توافق25سالهایرانوچینچهمزایاییبرایدوطرفدربردارد؟
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ان
گر

غن
رو
ی

عل
گار

برن
خ

A
li.

so
lh

.1
98

0@
gm

ai
l.c

om

جامــع  ســند  مــاه 
همکاری های ایران و 
محمد  توســط  چین 
امور  وزیر  ظریف  جواد 
خارجه کشورمان و وانگ 
یــی وزیر خارجــه چین، 
نظر  به  امضا شــد. حال 
می رسد از این پس روابط 
دو کشور وارد فاز تازه ای 
شود. این ســند با عنوان 
رســمی »برنامه همکاری های جامع ایران و 
چیــن« ثبت شــده و حوزه های سیاســی، 
کشــاورزی،  فرهنگی،  دفاعــی،  امنیتــی، 
اقتصادی، علمی، جهانگردی، نفت و انرژی، 
زیرساخت های مخابراتی و فناوری ارتباطات، 
تجارت، بهداشــت و ســلامت و ... را شامل 
می شــود. طبق اعلام مقامات تهران و پکن 
این سند را باید برنامه ای سیاسی-راهبردی، 
اقتصادی و فرهنگی دانســت که سویه های 
همه جانبه روابط دو کشــور در ابعاد مختلف 
سیاسی – راهبردی، اقتصادی و فرهنگی را 
در افقــی بلندمدت دنبــال می کند. یکی از 
مهم ترین ابعاد این سند، بعد اقتصادی آن و 
گســترش روابــط دو کشــور در حوزه های 
بازرگانی است؛  مختلف تجاری، اقتصادی و 
چرا که دو کشور بر این موضوع تاکید دارند 
کــه ظرفیت هــای بالقــوه موجــود برای 
همکاری های اقتصــادی فی مابین، فراتر از 
وضعیت کنونی اســت و در این چارچوب در 
ســند مذکــور همکاری های دو کشــور در 
حوزه های نفت، صنعت و معدن و حوزه های 
مرتبط با انرژی )نیرو، انرژی های تجدیدپذیر 
و ...( مورد تاکید قرار گرفته است. از دیگر سو 
از مزایای  در راستای بهره برداری حداکثری 
ژئوپلیتکی و ژئواکونومیک کشورمان، در این 
ســند بر مشــارکت موثر ایــران در ایده« 
کمربند-راه » که چندین سال است، اجرای 
آن از ســوی دولت پکن پی گیری می شود، 
مورد تاکید قرار گرفته است. بر اساس برخی 
از اخبار منتشر شــده در رسانه ها، بر اساس 

ســند مذکور، چین وارد کننده ثابت نفت از 
ایران خواهد بود، گرچــه در حال حاضر نیز 
علیرغم تحریم ها و فشــار های آمریکا، پکن 
همچنان به خریــد نفت ایران ادامه می دهد. 
همچنین بر اســاس اخبار مذکــور، ارتقای 
همکاری هــای بانکــی، مالــی و بیمه ای و 
گشــایش شــعب بانک های ایران و تاسیس 
بانک مشــترک ایران و چین به ویژه ایجاد 
پیام رســان ملی میان دو کشــور، کمک به 
ســاخت خط آهن در نقاط مختلف کشــور، 
افزایش صادرات فراورده های نفتی به چین، 
حــوزه  در  گــذاری  ســرمایه  و  کمــک 
زیرساخت های انرژی فسیلی، سرمایه گذاری 
در تقویت کریدور های راهبردی که از ایران 
می گذرند، سرمایه گذاری برای توسعه تولید 

و صادرات انــرژی از ایران به کشــور های 
منطقه، مشــارکت در توسعه سواحل مکران، 
ســرمایه گذاری برای تولید انرژی های پاک 
در مناطــق کویــری ایــران و ... از جملــه 
بخش های مهم سند است. از نظر کلی تفاهم 
نامه همکاری ایران و چین قابل دفاع است. 
بر اســاس آن چیزی که تاکنون منتشر شده 
قرار است چین نفت ایران را بخرد و در مقابل 
آن به سرمایه گذاری در بحث های توسعه ای 
در کشورمان از جمله در بحث های ترانزیتی، 
حمل و نقــل، نفــت و گاز بپردازند، در این 
رابطه نفت ایران به عنوان یکی از نفت های 
پایه ای در ســبد نفتی اوپک قیمتش معلوم 
اســت و میزان نفتی که چین هم خریداری 
می کند بهای آن مشخص است. این در حالی 

است که برخی ها امضای تفاهم نامه چین با 
ایــران را با امضــای قرارداد این کشــور با 
ونزوئلا در ســال ۲003 مقایســه می کنند و 
چنین سرنوشــتی را نیز برای ایران ترســیم 
می کننــد، اما ایــران به هیچ عنــوان قابل 
مقایسه با کشوری مانند ونزوئلا نیست. این 
کشور علیرغم اینکه غنی ترین منابع گازی و 
نفتــی را دارد بــه دلیــل آن کــه فاقــد 
به چنین  اســت  توسعه ای  زیرســاخت های 
روزی افتاده، اما در کشــور ما زیرساخت های 
توسعه  به قدر کافی وجود دارد بنابراین اتفاقی 
که بــرای ونزوئلا افتاد برای کشــور ما رخ 
نخواهد داد. قضاوت در مــورد جزئیات این 
تفاهم نامه بســیار زود اســت، تا زمانی که 
قــرارداد  این  اقتصــادی  جزئیــات ضمائم 

مشخص نشود، نمی توان در مورد چند و چون 
ایــن قرارداد و اینکه چنین تقاهم نامه ای چه 
نفعــی برای ایــران دارد به صــورت دقیق 
صحبت کــرد، بنابراین باید زمــان ضمائم 
اجرایی مشخص شــود. راه اندازی راه آهن 
غــرب بــه شــرق در کشــورمان از جمله 
پروژه های مهم و زیربنایی اســت که به نظر 
می رســد چین در این باره ســرمایه گذاری 
خواهد کرد، همچنین در پروژه های مربوط به 
صنعت نفت گاز و پتروشــیمی چینی ها وارد 
کار خواهنــد شــد و در این زمینه ســرمایه 
گذاری های لازم را انجــام خواهند داد، این 
پروژه هــا در خلیج فارس و دریای عمان قرار 
اســت به ثمر بنشــیند. در شــرایط کنونی 
جمهوری اســلامی بــا چنیــن قراردادهای 

راهبــردی، برجام را کنار گذاشــته و این به 
خاطر آن اســت که دولت جدیــد آمریکا و 
شــخص بایدن موانع جدی بر سر راه برجام 
قــرارداده، نگاهی که الان بــر برجام حاکم 
است از سوی آمریکا، باعث تقویت نگاه ایران 
به شــرق شده و از ســوی دیگر با توجه به 
شخصی که مسئولیت انعقاد این توافقنامه با 
چین را بر عهده داشــته، این مسئله نشان از 
اهمیت این قرارداد برای ایران دارد. در حال 
حاضر لفظ راهبردی را نمی توان بر روی این 

تفاهم نامه گذاشت.
زمانی که زمان این تفاهم نامه نهایی شــود، 
قــرارداد باید در حضور روســای جمهور دو 
کشور به امضا برسد، زیرا که در عرف روابط 
بین الملل اگر قرار باشد بین دو کشور قرارداد 

راهبردی به امضا برســد، روسای جمهور دو 
کشــور این قرارداد را امضــا خواهند کرد. از 
ســوی دیگر چنین ســطح همکاری بین دو 
کشــور اقتضا می کند که چین ایران را برای 
عضویت در گروهی ماننــد بریکس حمایت 
کــرده و راه را بــرای کشــورمان به منظور 
عضویت در چنین ســازمان ها و پیمان هایی 
تســهیل کند، همچنیــن اگر ایــن قرارداد 
راهبردی محسوب می شود باید خارج از نوبت 
رسیدگی شــود. متن امضا شده بین ایران و 
چیــن یک چارچوب تفاهم نامه ای اســت نه 
یک قرارداد، دو کشــور متعهد شــدند که در 
آینــده و در قالب یک قرارداد بتوانند در یک 
سری مســائل و در یک چارچوب مشخص 
به همکاری بپردازنــد. در حال حاضر کانون 

قــدرت و ثروت در جهــان در حال چرخش 
اســت، آمریکا و به طور کلی غرب در حال 
از دســت دادن جایگاه پیشتاز خود در جهان 
هستند و این مســئله به دو دلیل است. اول 
اینکه رفتار هــای ترامپ به عنــوان رئیس 
جمهور ســابق آمریکا باعث انحطاط اخلاقی 
و دیپلماتیک آمریکا شــد و انزوای سیاســی 
این کشــور را رقم زد بــه طوریکه آمریکا از 
متحد ســنتی خود یعنی اروپا فاصله گرفت 
و از آن طرف نیز انگلســتان از اتحادیه اروپا 
جدا شــد، چنین گسســتی به چین اجازه داد 
جایگاه پیشــتازی آمریکا را مورد تهدید قرار 
دهد. مســئله کرونا نیز باعــث رکود و ایجاد 
رشــد منفی اقتصادی در کل جهان شد، اما 
کشوری که توانست طی این یک سال اخیر 
رشد مثبت اقتصادی را رقم زند چین بود که 
این موضوع برای قدرت گرفتن این کشــور 
شــرایط خوبی را رقم زد، همچنین چینی ها 
چند ســالی اســت که به دنبال احیای جاده 
ابریشم هستند طی سه دهه اخیر چینی ها در 
سه نقطه آفریقا، آمریکای لاتین و خاورمیانه 
ســرمایه گذاری زیادی را انجام دادند. وزیر 
امــور خارجه چین قبل از ســفر به تهران به 
ریاض و آنکارا نیز سفر کرد، سه کشور ایران، 
ترکیه و عربستان سرمایه پذیر ترین کشور های 
منطقه هستند و بدین ترتیب چین می خواهد 
با استفاده از قدرت سیاسی و اقتصادی که دارد 
نفوذ خود را در منطقه غرب آسیا و خاورمیانه 
توســعه دهــد. در حال حاضر این کشــور با 
انباشــت ســرمایه و کالا روبرو است و برای 
همیــن موضوع نیز ایــران می تواند یک بازار 
جذاب برای چین حساب آید. همواره از ابتدای 
انقــلاب تاکنون خصومت ویــژه ای در ایران 
نســبت به غرب وجود داشــته ولی نسبت به 
شــرق چنین رویکردی وجود ندارد. باید روی 
جزئیات این قرارداد کار کارشناسی انجام شود 
و بســیار با دقت موشکافی شده، زیرا چینی ها 
در این موارد بسیار باهوش عمل می کنند، به 
بیان دیگر باید با هوشــمندی نسبت به انعقاد 
قرارداد با چین عمل کرد و مفاد آن را بســیار 

دقیق و فنی به نگارش درآورد.

یاداشت

بیانیه پایانی هجدهمین نشست کمیسیون مشترک برجام
رایزنی آری؛ مذاکره مستقیم نه

مشــترک  کمیســیون  نشســت  هجدهمیــن  پایــان  در 
ــدام  ــرویس اق ــر کل س ــاون دبی ــورا مع ــه م ــام، انریک برج
ــر  ــت را ب ــن نشس ــت ای ــه ریاس ــا ک ــه اروپ ــی اتحادی خارج
عهــده داشــت بــا صــدور بیانیــه ای از آمادگــی اعضــا بــرای 
پرداختــن بــه موضــوع بازگشــت کامــل آمریــکا بــه توافــق 
ــر  ــترک خب ــای مش ــوب تلاش ه ــران در چارچ ــته ای ای هس

داد.
بــه گــزارش روزنامــه صبح امــروزدر متــن ایــن بیانیــه آمــده 

: ست ا
نشســت کمیســیون مشــترک برنامــه جامــع اقــدام مشــترک 
ــن  ــا 13 فروردی ــر ب ــل )براب ــه، ۲ آوری ــام( در روز جمع )برج

ــد.  ــزار گردی 1۴00( بصــورت مجــازی برگ
مطابــق مفــاد برجــام، کمیســیون مشــترک مســئول نظــارت 

بــر اجــرای توافقنامــه اســت. 
کمیســیون مشــترک، بــه ریاســت معــاون دبیــرکل ســرویس 
ــی  ــده عال ــرف نماین ــورا، از ط ــه م ــی، انریک ــدام خارج اق
ــدگان  ــور نماین ــا حض ــورل و ب ــوزف ب ــا، ج ــه اروپ اتحادی
چیــن، فرانســه، آلمــان، روســیه، بریتانیــا و ایــران در ســطح 
معاونین/مدیــران سیاســی وزرای امــور خارجــه برگــزار 

ــد. گردی
در راســتای بیانیــه مشــترک وزرا مــورخ ۲1 دســامبر ۲0۲0، 
ــه  ــده ب ــالات متح ــل ای ــت کام ــم انداز بازگش ــا چش اعض
ــت  ــود را جه ــی خ ــد و آمادگ ــرار دادن ــر ق ــام را مدنظ برج
ــلاش  ــک ت ــت و در ی ــرش مثب ــا نگ ــوع ب ــی موض بررس
ــر  ــن ب ــا همچنی ــد. اعض ــرار دادن ــد ق ــورد تاکی ــی م جمع
تعهدشــان جهــت حفــظ برجــام تاکید کــرده و ســازوکارهایی 
ــورد بحــث  ــر آن را م ــن اجــرای کامــل و موث جهــت تضمی

ــد. ــرار دادن ق
اعضــا موافقــت کردنــد ایــن جلســه کمیســیون مشــترک را 
ــا اقدامــات اجرایــی  ــد ت ــن از ســر بگیرن ــده در وی ــه آین هفت

مربــوط بــه لغــو تحریم هــا و )اقدامــات( هســته ای را از 
جملــه از طریــق تشــکیل جلســات گــروه هــای کارشناســی 
کننــده  هماهنــگ  زمینــه ،  ایــن  در  کننــد.  مشــخص 
ــام، و  ــه اعضــای برج ــا هم ــود را ب ــه خ ــای جداگان تماس ه

ــد داد. ــش خواه ــن افزای ــده در وی ــالات متح ــا ای ب
ــت،  ــن نشس ــورمان در ای ــه کش ــور خارج ــر ام ــاون وزی مع
ــم  ــو تحری ــورمان، لغ ــی کش ــع اصول ــریح مواض ــن تش ضم
هــای آمریــکا را اولیــن گام جهــت احیــای برجــام دانســته و 
اظهــار داشــت: ایــران بــه محــض لغــو تحریــم هــا و راســتی 
ــف  ــته ای را متوق ــی هس ــای جبران ــا، گام ه ــی آنه آزمای
ــه  ــت ک ــار داش ــی  اظه ــاس عراقچ ــید عب ــد کرد.س خواه
بــرای بازگشــت ایــالات متحــده بــه برجــام نیــاز بــه هیــچ 
مذاکــره ای نیســت و مســیر آمریــکا در ایــن خصــوص کامــلا 
ــق  ــه از تواف ــه ک ــده همانگون ــالات متح ــت. ای ــن اس روش
ــع  ــران وض ــه ای ــی علی ــای غیرقانون ــد و تحریم ه ــارج ش خ
کــرد، بــه همــان صــورت نیــز می توانــد بــه توافــق برگشــته 

ــد. ــه ده ــکنی را خاتم و قانون ش
در ایــن نشســت اعضــای برجــام بــا اشــاره بــا ابعــاد 
ــران از  ــاع ای ــر انتف ــام ب ــکا از برج ــروج آمری ــار خ فاجعه ب
ــد  ــن مقطــع تاکی ــان در ای ــدادن زم ــر از دســت ن ــام، ب برج
ــر  ــد ب ــن تاکی ــام ضم ــای برج ــرف ه ــان، ط ــد.در پای کردن
ــن  ــد ای ــم گرفتن ــام، تصمی ــظ برج ــت حف ــان جه تعهدش
ــداوم  ــده جهــت ت ــه آین جلســه کمیســیون مشــترک را هفت
ــوط  ــات مرب ــا اقدام ــد ت ــر بگیرن ــن از س ــا در وی ــی ه رایزن
بــه لغــو تحریم هــا و گام هــای هســته ای را ازطریــق گــروه 

ــد. ــخص کنن ــه مش ــی مربوط ــای کارشناس ه
در همیــن رابطــه وال اســتریت ژورنــال بــه نقــل از دیپلمــات 
ــته ای از  ــق هس ــای تواف ــت: طرف ه ــی نوش ــای اروپای ه
جملــه آمریــکا در ویــن دیــدار مــی کننــد. واشــنگتن بــدون 
مذاکــره مســتقیم بــا تهــران در ایــن نشســت در وین شــرکت 

خواهــد کــرد. شــرکت کننــدگان در نشســت امــروز تمایــل 
خــود را بــرای تــلاش مشــترک بــا هــدف بازگشــت کامــل 
ــات  ــتند. جلس ــراز داش ــته ای اب ــق هس ــه تواف ــنگتن ب واش
جداگانــه ای بیــن آمریــکا و طــرف هــای توافــق هســته ای 

در ویــن برگــزار خواهــد شــد.
این گزارش سبب واکنش های دوطرف نیز بود.

ظریف: ایران و ایالات متحده دیداری نخواهند داشت
امــروز کمیســیون  از جلســه  ایــران پــس  وزیرخارجــه 
ــالات  ــران و ای ــه ای ــت ک ــر نوش ــام در توییت ــترک برج مش
ــت. ــروری اس ــت؛ غیرض ــد داش ــداری نخواهن ــده دی متح

ــر  ــران در توییت ــه ای ــور خارج ــر ام ــف وزی ــواد ظری محمدج
ــام،  ــترک برج ــیون مش ــازی کمیس ــه مج ــت: در جلس نوش
ــق  ــی+۲، تواف ــکای اروپای ــه اروپایی/ترویی ــران و اتحادی ای
ــورت  ــه ص ــو را ب ــن گفت وگ ــده در وی ــنبه آین ــد سه ش کردن

ــد. ــر بگیرن رو در رو از س
ــات  ــا و اقدام ــع تحریم ه ــردن رف ــی ک ــریعا نهای ــدف: س ه
هســته ای، از طریــق طراحــی مســیر رفــع تمــام تحریم هــا، 

و پــس از آن توقــف تدابیــر جبرانــی از ســوی ایــران.
 ایــران و ایــالات متحــده دیــداری نخواهنــد داشــت؛ 

اســت. غیرضــروری 
واکنش عراقچی به خبر حضور آمریکا در نشست آتی 

برجام در وین
ســید عبــاس عراقچــی نیــز در پاســخ بــه ســوال خبرنــگاران 
در خصــوص خبــری بــا مضمــون حضــور آمریــکا در نشســت 
آتــی در ویــن چنیــن گفت:نشســت ویــن کــه هیات ایــران در 
آن شــرکت خواهــد کــرد یــک نشســت کمیســیون مشــترک 
ــی  ــت احتمال ــی بازگش ــدف بررس ــا ه ــه ب ــت ک ــام اس برج
ــا اعضــای  ــد و صرف ــد ش ــزار خواه ــام برگ ــه برج ــکا ب آمری

کنونــی برجــام در آن حضــور خواهنــد داشــت.
ــکا در  ــه داد :آمری ــه ادام ــور خارج ــی وزیرام ــاون سیاس مع

ــد، از  ــته باش ــور داش ــران در آن حض ــه ای ــتی ک ــچ نشس هی
جملــه نشســت کمیســیون مشــترک برجــام، حضــور نخواهــد 

ــن قطعــی اســت. داشــت و ای
ــاط  ــد در ارتب ــام بخواهن ــای برج ــرف ه ــایر ط ــه س اینک
ــه صــورت  ــد انجــام دهــد،  ب ــکا بای ــی کــه آمری ــا اقدامات ب
ــته  ــی داش ــی های ــکا رایزن ــا آمری ــه ب ــا چندجانب ــه ی دوجانب
باشــند، چــه در ویــن و چــه در هرجــای دیگــر، بــه خودشــان 

ــابقه اســت. ــه س ــه مســبوق ب ــوط اســت و البت مرب
وی تاکیــد کــرد : هیــات ایرانــی هیــچ گونــه مذاکــره ای بــا 

هیــات آمریکایــی در هیــچ ســطحی نخواهــد داشــت.
آمریکا: فعلا انتظار مذاکرات مستقیم با ایران را نداریم

ــخنگوی وزارت  ــک س ــه ی ــزارش داد ک ــره گ ــبکه الجزی ش
امــور خارجــه آمریــکا در پاســخ بــه ایــن شــبکه، مواضــع این 
کشــور را دربــاره رایزنــی هــا در کمیســیون مشــترک برجــام 
ــام  ــه برج ــنگتن ب ــه تهران-واش ــت دوجانب ــه بازگش در زمین

بیــان کــرد.
ــزاری جلســه  ــس از برگ ــره پ ــبکه الجزی ــر ش صفحــه توییت
امــروز کمیســیون مشــترک برجــام کــه هفتــه آینــده در ویــن 
ــور  ــخنگوی وزارت ام ــل از س ــه نق ــت، ب ــد یاف ــه خواه ادام
ــت  ــای نشس ــت وگوه ــا در گف ــت: م ــکا نوش ــه آمری خارج
ویــن مشــارکت خواهیــم کــرد تــا دربــاره بازگشــت دوجانبــه 

بــه توافــق هســته ای ایــران گفــت و گــو کنیــم. 
ــار  ــا انتظ ــه داد: م ــخنگو ادام ــن س ــل از ای ــه نق ــره ب الجزی
گشایشــی فــوری دربــاره موضــوع هســته ای ایــران را 
نداریــم. ایــن شــبکه بــه نقــل از ایــن مقــام وزارت خارجــه 
ــن گام  ــم کــه نشســت وی ــاور داری ــا ب ــه داد: م ــکا ادام آمری
ــن  ــه ای ــت ک ــره نوش ــت. الجزی ــو اس ــه جل ــتی رو ب درس
ســخنگو همچنیــن دربــاره مذاکــرات بــا ایــران گفتــه اســت: 
ــران را  ــا ای ــتقیم ب ــرات مس ــار مذاک ــر انتظ ــال حاض در ح

ــم. نداری

سوتیتر: یکی از مهم ترین ابعاد این سند، بعد اقتصادی آن و گسترش روابط دو کشور در حوزه های مختلف تجاری، 

اقتصادی و بازرگانی است؛ چرا که دو کشور بر این موضوع تاکید دارند که ظرفیت های بالقوه موجود برای 

همکاری های اقتصادی فی مابین فراتر از وضعیت کنونی است و در این چارچوب در سند مذکور همکاری های دو 

کشور در حوزه های نفت، صنعت و معدن و حوزه های مرتبط با انرژی )نیرو، انرژی های تجدیدپذیر و ..( مورد 

تاکید قرار گرفته است

,,
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اولویت های وزارت صمت در سال جاری اعلام شد
وزیر صنعت معدن و تجارت )صمت( با اشــاره 
هماهنگــی و تعامل خوب بین دســتگاه های 
حاکمیت در راســتای رشــد تولید در کشــور، 
مهم تریــن موانع بخــش تولیــد را مربوط به 
سیاســت های کلان اقتصادی دانست و گفت: 
علاوه بر تولید در بخش های صنعتی و معدنی، 
رشــد و رونق تولیــد در بخش هــای مختلف 
کشــاورزی، نفت و خدمــات بازرگانی نیز باید 

مورد توجه قرار گیرد.
به گزارش روزنامه»صبــح امروز« و به نقل از 
شاتا، علیرضا رزم حسینی در جلسه ستاد تسهیل 
و رفع موانع تولید ضمن اشاره به شعار »تولید، 
پشتیبانی ها و موانع زدایی ها« گفت: بیش از 11 
سال اســت که موضوعات مرتبط با اقتصاد در 
شعار سال مورد توجه قرار گرفته و در سه سال 
اخیر موضوع تولید به طور ویژه در شــعار سال 

اشاره شده است.
وی با تاکید بر اینکه حــوزه تولید تنها مربوط 
به وزارت صمت نیســت و ســایر دستگاه ها و 
وزارتخانه ها نیز در این حوزه نقش کلیدی دارند، 
گفت: علاوه بــر تولید در بخش های صنعتی و 
معدنی، رشــد و رونق تولید در حــوزه فعالیت 
وزارت خانه های دیگر مانند جهاد کشــاورزی و 
نفت و میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع 

دستی نیز باید مورد توجه قرار گیرد.
رزم حســینی در ادامه با تاکید بر تلاش وزارت 
صمت در راســتای تحقق شعار ســال، افزود: 
وزارت صمت در خصوص مــواردی که دارای 
اختیــارات قانونی اســت و می تواند مســتقیما 
ورود کنــد، اقدامات اولیه را انجام داده اســت 
و بــه زودی تصمیمات مربوط بــه حمایت  از 
تولید، مشــوق ها و همچنیــن اقدامات مربوط 
به رفع موانــع تولید به بخش های زیرمجموعه 

وزارتخانه ابلاغ خواهد شد.

وی با یادآوری ضرورت همکاری و تعامل بین 
دســتگاه ها و بخش های مختلف، از اقدامات و 
برنامه های دولت در راســتای تسهیل تصویب 
و اجرای طرح های پیشنهادی برای رونق تولید 
خبــر داد و تصریح کرد: بخشــی از کار مربوط 
به قوانین اســت که دو مسیر در این خصوص 
مطرح است؛ اول آنکه پیشنهادات ستاد تسهیل 
و رفع موانع تولید مســتقیما به مجلس محترم 
شورای اسلامی ارجاع داده شود و نمایندگان در 
یک اقدام انقلابی و هوشــمندانه در کوتاه ترین 
زمــان، پیشــنهادات را تصویــب کننــد که 
خوشــبختانه در این خصوص تعامل خوبی بین 

ستاد و مجلس شورای اســلامی شکل گرفته 
اســت و یا مســائل مربوط به قوانین تولید، در 

شورای عالی هماهنگی سران قوا مطرح شود.
وزیر صمت در ادامه به نظرســنجی انجام شده 
از نخبگان صنعتی و تولیدکنندگان بزرگ کشور 
اشــاره کرد و گفت: حــدود ۹00 نخبه صنعتی 
کشــور در این نظرســنجی شــرکت کردند و 
نتایج به دست آمده نشان می دهد که بیشترین 
و مهم تریــن موانع در حوزه تولیــد مربوط به 
فضای کســب و کار، مســائل کلان اقتصادی 
و تورم هســتند؛ مسائلی که در حیطه اختیارات 
و تصمیمات وزارت صمت نیســتند و مربوط به 

سایر دستگاه ها و وزارتخانه هاست.
رزم حســینی در بخش دیگر صحبت های خود 
با اشــاره به نقش بخش خصوصــی در رونق 
تولید، مطالبه گری جدی و هوشــمندانه بخش 
خصوصی و تشــکل ها به ویژه اتاق بازرگانی و 
خانه صنعت، معدن و تجارت را برای رفع موانع 
در بخش تولید را مهم دانســت و بیان داشت: 
مواردی که در اختیار وزارت صمت است و ستاد 
تسهیل است، به طور جدی پیگیری خواهد شد.

وی با اشــاره به همکاری و حمایت خانه ملت 
از بخش تولید، اقدامات قــوه قضائیه را نیز در 
این زمینه مثبت توصیف کرد و ادامه داد: شعار 

دستگاه قضا در حال حاضر تولید و اقتصاد است 
و رویکردی متفاوت و مثبت نســبت به بخش 
تولید دارد و فضا را به ســمتی می برد که باعث 
ایجاد امنیت اقتصادی و ســرمایه گذاری شود؛ 
اینکه هیچ واحــد تولیدی نباید با حکم قضایی 
تعطیل شود یک اتفاق خوب در حوزه رفع موانع 

تولید است.
وزیــر صمت در ادامه با مهم خواندن اســتفاده 
از تمام ظرفیت دســتگاه ها برای تحقق شــعار 
سال، تاکید کرد: تمام تلاش ما در ستاد تسهیل 
در راســتای رونق و رشد تولید است و اقدامات 
مناســبی که در این چندماه پایانی دولت انجام 
خواهد شد، ریل گذاری برای آینده خواهد بود و 
می تواند در دولت بعد نیز ادامه و مورد پیگیری 

قرار گیرد.
وی با استناد به فرمایشات مقام معظم رهبری، 
رشــد و جهش تولید در برخــی از بخش های 
تولیدی کشــور را یادآور شــد و افزود: نتیجه 
حاصل شــده با چیزی که مورد نظر بود، فاصله 
داشت ولی همانطور که مقام معظم رهبری نیز 
به آن اشــاره کردند، اتفاقــات خوبی در بخش 
تولید کشــور افتاد؛ در حــال حاضر، واحدهای 
تولیدی زیادی هســتند که بصورت چند شیفت 
مشغول فعالیت هستند و نتیجه آن رشد تولید و 

رونق صادرات کشور است.
رزم حسینی در پایان با بیان اینکه دشمنان نظام 
ســعی کردند با بزرگ نشان دادن مشکلات و 
محدودیت هــا، موفقیت های اقتصادی کشــور 
به ویژه در بخش تولید را به حاشیه برانند گفت: 
ما در وزارت صمت و ستاد تسهیل و رفع موانع 
تولیــد آمادگی دریافت هرگونه پیشــنهاد را در 
راستای تحقق شعار سال و رونق تولید، از سوی 
بخش هــای دولتی و خصوصی داریم تا بتوانیم 
در این زمینه گام های موثر و بزرگی را برداریم.

اقتصاد کشور به ثبات نسبی رسیده است

محمدحســین روشنک، رییس اتاق مشــترک بازرگانی ایران تاجیکستان گفت: سالی که 
گذشت هم در حوزه اقتصاد و هم در مقاومت و پایداری سالی سخت اما بسیار موفق بود. 
وی افزود: بالاترین موفقیت ما در ســال گذشته شکست ترامپ بوده است. هرچند عده ای 
معتقدند ایران نقشــی نداشته اســت، اما مقاومت ایران در برابر تحریم های امریکا باعث 
شکست ترامپ شده اســت. نظام جمهوری اسلامی تنها کشوری است که با صراحت به 
ســران جهان اعلام کرد اگر امریکا به برجام برنگردد ما نیز تعهداتمان را در برابر سازمان 

بین المللی هسته ای کمرنگ می کنیم و ماهم از برجام خارج می شویم.
وی با بیان اینکه در ســال گذشــته علی رغم وجود کرونا، بیکاری افزایش نیافت درباره 
اقتصاد ســالی که گذشــت گفت: در واقع اقتصاد کشور به ثبات نسبی رسیده است اگرچه 
گرانی و بی برنامگی وجود دارد، اما هیچ کمبودی در کشــور وجود نداشــته اســت و رشد 
اقتصادی افزایش یافت، نرخ دلار روند کاهشی گرفت و به طور کلی بسیاری از پارامترهای 
اقتصــادی روند خوبی را طی کرده اند. انتظار ما در بخش صادرات حداکثر 30 میلیارد دلار 
صــادرات غیرنفتی بود در حالی که علی رغم وجود مداخلات در ارز و مســائل دیگر که 
راه را ســخت کرده است، خوشبختانه این رقم نزدیک به 35 میلیاردلار رسید که این رقم 
نســبت به سال گذشته نشان دهنده افزایش در میزان صادرات رسمی کشور است که اگر 
آمــار صادرات غیرنفتی قاچاق به آن افزوده شــود این رقم تغییرممکن اســت به بیش از 

50میلیارد دلار  تغییر کند.
آماری که محاسبه نمی شود

او تصریــح کرد: می دانیم که در محصولاتی آرد، روغن، مرغ، تخم مرغ، پســته، زعفران 
و فیــروزه و خیلی از کالاهای دیگر صادرات غیررســمی و قاچاق داریم و یکی از دلایل 
کمبود مرغ و روغن این روزها همین مساله است. همانگونه که کوله برها کالا وارد کشور 
می کنند، کوله برهایی نیز تولیدات کشور را از مرزها خارج می کنند که این آمار و ارقام در 

محاسبات میزان صادرات محاسبه نمی شود.
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روشنک درباره افزایش تولیدات و صادرات بنگاه های تولیدی گفت: تولید در بخش صنعت، 
معدن و کشاورزی علی رغم وجود تحریم ها و بیماری کرونا افزایش یافته است و در دوره 
کرونا نــه تنها بنگاه ها بدون تعطیلی به کار خود ادامه دادند، بلکه کمترین مشــکلات را 
داشــتند. پس در سال ۹۹ خوشبختانه اقتصاد ایران علی رغم مدیریت های نادرست دولت 

و مجلس در حوزه اقتصاد، روی پای خودش ایستاده است.
وی با بیان اینکه اقتصاد کرونا نه تنها در ایران بلکه در تمام دنیا مقوله ای مجزاست، گفت: 
بیش از ۷0درصد اقتصاد استان خراسان رضوی وابسته به بخش خدمات است که از جمله 
ســاخت و ساز، تجارت، بازار، گردشگری، رســتوران داری، تشریفات، هتل داری و... می 
توان نام برد. کرونا در حوزه گردشگری، بازار، هتلداری و رستوران داری بیشترین ضرر را 
به اقتصاد اســتان به خصوص مشهد تحمیل کرد و متاسفانه دولت برای جبران ضررهای 

وارده حمایت نکرد.
لزوم اقتدار در عمل

رییس کمیسیون تجارت اتاق بازرگانی افزود: ما در کرونا به غیر از نظام بهداشت و درمان 
و کمک های مردم از طریق مواســات، همدلی و کمک به یکدیگر در بقیه بخش ها خوب 
عمل نکردیم. ســتاد ملی مبارزه با کرونا و وزیر بهداشــت آن طور که شایسته بود عمل 
نکردند. وزیر بهداشت انسان جهادگر، مخلص و ایثارگریست اما وقتی مقام معظم رهبری 
فرماندهی ســتاد مقابله با کرونا را به ایشان سپرده است دیگر خواهش و تمنا کردن جایز 
نیســت و باید برای بهتر شدن وضعیت سلامت کشور دستور موکد صادرکند. فرمانده باید 
مقتدرانه فرمان بدهد« حق ندارید ســفر بروید« . همانگونه که اگر کوهی در حال ریزش 

باشد اجازه تردد خودرو از منطقه داده نمی شود کرونا بدتر از این مسائل  است.
وی ضمن قدردانی از زحمات کادر بهداشــت و درمان کشــور گفت: وزیر بهداشــت می 
گوید مســافرت رفتن سم است، مدیرکل گردشــگری به جای اینکه مشکلات هتل ها و 
رســتوران ها را با شیوه دیگری حل کند تبلیغات گردشگری می کند. از طرفی ورود ماشین 
به مشــهد را ممنوع می کنند از طرف دیگر راه آهن با افتخار اعلام می کند روزانه هشــتاد 
رام قطار به سمت مشهد مهیاست. لذا در بحث کرونا مردم در کمک کردن، ماسک زدن، 
پویش های مردمی و مواسات و کمیته امداد، بهزیستی، روحانیت، قرارگاه شهید سلیمانی، 
بازار و بخش خصوصی، اتاق بازرگانی و تشــکل های دیگر در استان و کشور خوب عمل 

کردند.
جدیت موج چهارم کرونا

روشــنک با ابراز نگرانی دربــاره موج چهارم کرونا بعد از ســفرهای نوروزی عنوان کرد: 
عملکرد استان چه در دوره آقای رزم حسینی و چه در دوره بعد از آن را مثبت ارزیابی می 
کنم در حالی که می توانســتیم بهتر باشــیم. اولین ستاد مردمی کل کشور، نذر ماسک و 
پویش تامین ماسک، پیشــنهاد شهید خدمت محسوب شدن کادر درمان و بخشش اجاره 

بها نیز در خراسان و با دتبیر آقای رزم حسینی راه اندازی شد.
وی افزود: درخواست ما از دولت این ست که به هر قیمیتی که شده است واکسن از خارج 
خریداری کنند و تا آماده شــدن واکسن های داخلی منتظر نمانند اگر در این فاصله مردم 
جانشان را از دست بدهند مسئولیت آن به عهده کسانی است که تصمیم گیرنده بوده اند .

حرم باز بماند
وی عنوان کرد: حرم نباید از دسترس زائرین خارج شود و از ابتدا موافق صد درصد بستن 
حرم نبودم. در اوایل هم آقای مروی با بســتن حرم علی بن موســی الرضا )ع( کار بسیار 
بزرگی کرد. اما باید با شــیوه های مدیریتی حرم را کنترل کرد و در حال حاضر از وضعیت 

داخل حرم راضی نیستم.
روشــنک با تاکید بر اینکه هنوز آمادگی اظهارنظر درباره انتخابات ریاست جمهوری ندارد، 
گفت: در رابطه با انتخابات شــورای شهر مشــهد معتقدم که هم دوره چهارم و هم دوره 
پنجم شــورای اسلامی شهر مشــهد ثابت کرد که رای دادن به لیســت و رای دادن به 
اشــخاص مبنی بر حضورشان در لیست خاص کار بسیار غلطی است. شورای پنجم را در 
نظر بگیرید که عده ای از آنها برای مردم شناخته شده نبودند و بخاطر لیست رای آوردند. 
لذا شــورای لیستی موفق نخواهد بود و توصیه می کنم به مردم به کسانی رای بدهید که 

می شناسید فارغ از اینکه در چه لیستی قرار دارند.
وی ادامه داد: شــورای شهر با مسایل خط سیاسی بیگانه است و نباید ملاک انتخاب خط 
و مشــی سیاسی اشخاص باشد. شورای شهر یک شورای تخصصی اجتماعی و اقتصادی 
اســت نه سیاسی. شورای شهر باید برای مســائل شهری و اقتصادی برنامه ریزی کند نه 
برای مسائل سیاسی و حزبی اگر در شورای شهر مسائل حزبی  مطرح  باشد شهر ادره نمی 
شود چرا که  سیاســت تاثیری در مسائل شهری مثل: مترو، اتوبوسرانی، فضای سبز و.... 
ندارد. بنابراین اعضای شورای شهر باید افراد متخصص و دلسوز و بخصوص جوان جامعه 

باشند که هدفشان عمران و آبادانی و سربلندی و تخصصی کردن شهر باشد. 
روشنک در ادامه گفت: بنده از اشخاصی حمایت می کنم که بخاطر جناح سیاسی و برخورد 
حزبی در صحن شــورای اســلامی رای نمی دهند و شهردار انتخاب نمی کنند. در شورای 
پنجم اشــخاص اصلاح طلبی هم داشــتیم که عملکرد خوبی داشتند و وجودشان باعث 
عمران و آبادانی شهر بود ما با این اشخاص مخالفتی نداریم. مردم به معتمدین شهر رای 

بدهند که در همه جناح ها هستند. 

خبر

بررسیتاثیراتامضایتفاهمنامهایرانوچیندر؛

آغازسالاقتصادی
ایــران یــک تولیدکننده 
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بــزرگ نفت اســت و 
چین به نفت نیاز دارد 
و هــر دو از ســوی 
شده اند  تحریم  آمریکا 
و به اتحــاد با یکدیگر و 
مقابله با آمریکا نیاز دارند. 
میان  توافــق  بنابرایــن 
تهــران و پکــن یکی از 
شکســت ها  بزرگ ترین 
برای آمریکا در مقابل این 

کشورها است.
به گزارش روزنامه »صیح امروز« بر اســاس 
این  توافق نامه چین متعهد اســت در جریان 
۲5 سال که به بازه های 5 ساله تقسیم شده 
برابر با ۲80 میلیارد دلار در صنایع نفت، گاز و 
پتروشیمی ایران و 1۲0 میلیارد دلار در پروژه 
های جاده ســازی و خط آهن سرمایه گذاری 
کند. در مقابل، شرکت های چینی در هر یک 
از مناقصه های مرتبط با توســعه میدان های 
نفتی و گازی جدید و قدیمی در اولویت قرار 

خواهند گرفت. 
همچنیــن، در فرصت هــای مشــارکت در 
پروژه های پتروشــیمی نیز به شــرکت های 
چینی اولویت داده می شــود. پکن همچنین 
مســئولیت تهیــه فنــاوری، نیــرو  و دیگر 
مولفه هــای مورد نیــاز بــرای تکمیل این 
پروژه ها را بــر عهده خواهد داشــت. نکته 
جالب توجه این اســت که 5 هــزار نیروی 
امنیتی چینی بــرای محافظت از کارگران و 
 متخصصان چینی در ایران مســتقر خواهند 

شد. 
یک کارشــناس اقتصادی در خصوص این 
تفاهم نامــه می گویــد: در درجــه اول چین 
شــریک تجاری ایران در سال ۹۹ بود، و با 
وجود تمام تحریم ها چیزی حدود 30 میلیون 
و 1۲8 هــزار تن کالا به میزان 18 میلیارد و 
۷15 میلیون دلار، تبادل کالای غیر نفتی با 

این کشور داشته ایم.

اهمیت نقش تحریم ها در برنامه ریزی 
اقتصادی

محنت فــر در گفتگو با »صبــح امروز« بیان 
می کند: در ســال گذشــته از نظــر ارزش 
صادرات چیزی حدود ۲۶ درصد کل صادرات 
کشــور به چین بوده، که از نظر تجاری برای 
ما بســیار حائز اهمیت است، اما نکته مهم تر 
این است که، تدبیر و برنامه ریزی میان مدت 
و چه بســا بلند مدت  برای اقتصاد کشور باید 

بر فرض ماندگاری تحریم ها صورت گیرد.
وی عنــوان می کند: ما باید اعتقاد راســخ و 
قلبی داشته باشیم که زمان آن فرا رسیده که 
تحریم را  کــه یک تهدید جدی بوده تبدیل 
به فرصت بــرای افزایش توان اقتصادی آن 
هم با تاکیــد  به توان داخلی کنیم. امروز در 
جبهه اقتصادی برای جنگیدن در داخل همه 
چیز فراهم اســت و این مهم اراده مسئولین 
کشــور را می طلبد که باید باور کنیم به توان 
داخل بــرای پویایی اقتصاد ایران و برای آن 

برنامه ریزی کامل و جامع داشته باشیم.
نقشه راه ۲۵ ساله

وی بــا بیان اینکه توافق ۲5 ســاله ایران و 
چین یک نقشــه راه و چشم انداز بسیار مهم 
در آینده اقتصاد این دو کشــور است، تصریح 
می کند: در شــرایط کنونی اقتصاد جهان، با 
توجه به تاثیر گذاری اقتصاد چین در ســطح 
بین الملــل و همچنین تاثیر گــذاری اقتصاد 
ایــران در بعد انرژی، چه در ســطح منطقه 
و چــه در بازار فروش، در حال دســتیابی به 
یک حرکت افتخار آمیز اســت.این کارشناس 
اقتصادی تشــریح می کند: ایــران وارد یک 
رقابت شــدید و قدرتمندانه با اقتصاد بزرگی 
مانند چین، روســیه، هند و سایر کشور هایی 
که با مــا تعاملات اقتصادی دارند شــده و 
دو کشــور ایران و چین با امضای این ســند 
تصمیم گرفتند تا چارچوبی را برای همکاری 
بلند مدت در اقتصــاد تعریف کنند.وی اذعان 
می کند: در حقیقت این ســند از سال 13۹۴ 
با همــکاری ایران و چین مــورد بحث قرار 

گرفت، تدوین شد، شــورای راهبردی نظام 
جمهوری اسلامی ایران در بعد روابط خارجی 
بــه آن تاکید کرد و فرآیند آن انجام شــد و 

امروز به مرحله اقدام رسید.
توافق ایران و چین خاری در چشم 

دشمنان 
ایــن اقتصــاددان ادامــه می دهــد: ایــن 
حوزه هــای  در  مشــترک  ســرمایه گذاری 
ارتباطات ریلــی، صنایع دریایی، معدن، نفت 
و توســعه زیر ساخت ها، فرآیند معنا داری در 
آینده اقتصاد ایران و چین خواهد داشــت و 

خاری در چشــم دشمنان به خصوص آمریکا 
خواهد بــود و امریکا تــوان و تحمل دیدن 
موفقیت های جمهوری اسلامی را در عرصه 
بیــن الملل و منطقه خاورمیانه را نداشــته و 

ندارد.
ترک خوردن تحریم ها

وی توضیــح می دهــد: آمریکایی هــا مانند 
اوایل انقلاب که از مبارزات مردم و پیروزی 
انقــلاب عصبانــی بودند به شــدت از این 

توافق هم عصبانی هســتند و هر زمان که از 
موضوعی عصبانی شده و رسانه های خارجی 
با آنها هم نوا و هم صدا و هم گرا شــدند، آن 
موضوع به نفع کشــور مــا و به ضرر آمریکا 
بوده و هســت و امریکا از این موضوع اساسا 
عصبانی می شود. زیرا با امضای این قرار داد 
و قرار داد های مشابه در آینده، تحریم ها ترک 
خواهد خــورد و تحریم ها حتما کم اثر و حتی 
بی اثر خواهد شــد. و این از فشار حداکثری 
تبیین  امریکا بشدت خواهد کاست.محنت فر 
می کنــد: این تفاهم نامه تاثیــرات زیادی بر 
اقتصــاد دو کشــور دارد و موجــب افزایش 
تولید و صــادرات انرژی به چین می شــود، 
همچنین به دلیل اینکه این کشور بزرگترین 
مصرف کننــده انرژی در حال حاضر اســت، 
موجب ایجاد امنیت برای آن خواهد شد و در 
این راستا اعتبارات و برنامه های   قابل توجه 
و مدونی را برای ســرمایه گذاری در صنعت 
نفت ایران اختصاص می دهد و این امر باعث 

افزایش تولید نفت در کشور خواهد شد.
اهمیت افزایش درآمد ملی 

وی اشــاره می کند: هر تعاملی با قدرت های 
بزرگ نباید ما را از سرمایه گذاری های داخلی 
و انتقال تکنولــوژی و تاکید بر تولید و توان 
داخلی دور کنــد و ما ضمن اینکــه احترام 
زیادی برای این قــرارداد در زمینه اقتصادی 
قائل هستیم، باید بر امر تولید همراه با برترین 
تکنولوژی ها و افزایش تولید در داخل کشور 
تاکید کنیم و عرصه را طوری تغییر دهیم که 
راه را برای افزایش درآمد ملی باز نماییم. هر 
تعاملی با هر کشــوری  باید مســیر تولید در 
داخل را هموار کند  و این منشور کلی اقتصاد 
با اشاره  اقتصادی  ایران است.این کارشناس 
به اینکه چین با این قرارداد در آستانه واردات 
ارزان تر انــرژی به علت کاهش هزینه حمل 
قرار خواهد گرفت، می گوید: این کشــور هم 
اکنون حدود 1 تا 1 5. میلیون بشــکه واردات 
نفت خام از ایران داشــته که آن را می تواند 
افزایش دهد که این امر تاثیر پذیری تحریم ها 

را به مراتب کم خواهد کرد.
آغاز مسیر توسعه پایدار

وی اشــاره می کند: اتصال ایــران به کریدر 
اقتصادی چین و پاکستان و از آنجا به آسیای 
میانه می تواند در راســتای عملیاتی کردن و 
خنثی ســازی تحریم ها بر اقتصاد کشــور اثر 
بگــذارد و با ترانزیت کالا هــا آن را تقویت 
کند. این قرارداد می تواند اثرات بسیار مثبتی 
بر اقتصاد کشــور داشته باشد و مسیر توسعه 
پایدار را همراه با ثبات اقتصادی فراهم کند.

محنت فر بیان کرد: بایــد قبول کنیم که دو 
کشــور از میان 1+5 یعنی چین و روســیه 
امروز در حال تعامل تجاری با ما هســتند و 
این شرایط را روســیه، هند و سایر کشور ها 
برای ما ایجاد خواهنــد کرد و اروپایی ها نیز 
راه بــه جایی نخواهند بــرد و جهانی بدون 
قــدرت آمریکا را تجربه خواهیــم کرد، زیرا 
بسیاری از کشورها از آمریکا تبعیت نخواهند 
کرد. جهانی عــاری از امریکا تجربه خواهد 
شــد چون امریکا در داخل هزاران مشــکل 
اقتصادی  ،اجتماعی ، امنیت و سیاسی دارد.
قرارداد ایران و چین مسئله ای غیر عادی 

نیست
در خصوص تبعــات منفی ایــن تفاهم نامه 
می گوید: در اقتصــاد همه چیز امکان دارد و 
اگر دقت نکنیم ممکن اســت هر قراردادی 
به ضرر ما تمام شــود. ارکان نظام، مجلس، 
دولت و  همه مســئولین تراز اول کشــور در 
جریان این تفاهم نامه هســتند و این موضوع 
یک مســئله عادی نیست و همه جانبه مورد 

ارزیابی و تحلیل قرار گرفته است.
محنت فر کارشــناس مسائل اقتصادی تاکید 
می کند: عده ای این فضا را بســیار غبار آلود 
کرده انــد، در صورتــی که ایــن اتفاق یک 
موفقیت در حال حاضر و شرایط تحریم برای 
کشور ما اســت، هر کسی می تواند نسبت به 
آن انتقاد ســازنده داشته باشــد اما رد کردن 
آن بطور کامل ان هم بدون اطلاع درســت 

نیست .

اتصالایرانبهکریدر
اقتصادیچینوپاکستانواز
آنجابهآسیایمیانهمیتواند
درراستایعملیاتیکردنو
خنثیسازیتحریمهابراقتصاد
کشوراثربگذاردوباترانزیت
کالاهاآنراتقویتکند.این
قراردادمیتوانداثراتبسیار
مثبتیبراقتصادکشورداشته
باشدومسیرتوسعهپایداررا
همراهباثباتاقتصادیفراهم
کند
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تکمیل ظرفیت تخت های آی سی یو کرونا در 
بیمارستان هاشمی نژاد 

رییـس بیمارسـتان شـهید هاشـمی نژاد بـا اشـاره به اینکـه ظرفیـت تخت های آی سـی یو حاد 
تنفسـی بیمارسـتان تکمیل شـده اسـت، گفت: سـفرهای نـوروزی و کم توجهی عمـوم مردم به 

پروتکل هـای بهداشـتی باعـث افزایش تعداد بیماران شـده اسـت.
وبـدا نوشـت: سـید محمد موسـوی  بـا بیان اینکـه »تعـداد بیمـاران کرونایـی مراجعه کننده به  
بیمارسـتان شـهید هاشـمی نژاد نسـبت به هفته اول فروردین ماه افزایش یافته اسـت« اظهار 
کـرد: تعـداد بیماران بسـتری مبتلا بـه کرونا در این مرکـز از 50 نفر در هفته نخسـت فروردین 
بـه ۶۶ نفـر افزایـش یافتـه اسـت. همچنیـن در هفته اخیـر بیـش از 100 نفر بـه اورژانس حاد 
تنفسـی ایـن مرکـز مراجعه داشـتند که این میزان نیز نسـبت به هفته قبل رشـد داشـته اسـت.
موسـوی بـا اشـاره بـه اینکـه ظرفیـت تخت های آی سـی یو حـاد تنفسـی در این بیمارسـتان 
تکمیل شـده اسـت، تشـریح کرد: سـفرهای نـوروزی و کم توجهی عموم مردم بـه پروتکل های 

بهداشـتی باعـث افزایش تعداد بیماران شـده اسـت.

 تلاش می کنیم تا کلاس ها حضوری
 برگزار شوند

معـاون سیاسـی، اجتماعی و امنیتی اسـتاندار خراسـان شـمالی گفت: براسـاس وضعیت شـیوع 
کرونـا در اسـتان جهـت حضـوری شـدن کلاس هـا تصمیم گیـری خواهـد شـد و امیدواریـم 

بتوانیـم بـا رعایـت پروتکل هـای بهداشـتی در ایـن خصـوص نیـز تصمیم گیـری کنیـم.
ایسـنا نوشـت: احمـد بـرادران، در شـورای آموزش وپـرورش اسـتان بـا اشـاره بـه اینکه شـیوع 
کرونـا در کنـار آسـیب هایی کـه ایجـاد کـرد، توفیقاتـی را نیـز بـه دنبـال داشـته اسـت، افزود: 
در شـورای آمـوزش و پـرورش بایـد چنـد برنامه شـاخص در سـال 1۴00 مشـخص شـود و در 

راسـتای اجرایـی شـدن ایـن برنامه هـا تمـام دسـتگاه ها اهتمام داشـته باشـند.
وی بـا بیـان اینکـه »آموزش هـای حضـوری از نیازهـای دانش آمـوزان مقطـع ابتدایی اسـت« 
تاکیـد کـرد: براسـاس وضعیـت شـیوع کرونـا در اسـتان جهـت حضـوری شـدن کلاس هـا 
تصمیم گیـری خواهـد شـد و امیدواریـم بتوانیـم بـا رعایـت پروتکل هـای بهداشـتی در ایـن 

خصـوص نیـز تصمیم گیـری کنیـم.
بـرادران بـا تاکیـد بـر اینکـه تعامـل خانواده ها بـا آموزش وپـرورش و مـدارس در شـیوع کرونا 
افزایـش یافـت، اظهـار کرد: تامیـن تبلت دانش آموزان، ایجاد شـبکه شـاد، تولید محتوا درسـی 

و... از پیشـرفت های حـوزه آمـوزش و پـرورش بود.
بـه گفتـه معاون سیاسـی، امنیتـی و اجتماعی اسـتاندار، در سـال تحصیلی آینده حـدود دو هزار 
دانش آمـوز در اختیـار آموزش وپـرورش اسـتان اسـت و بایـد برنامه هـای اولویـت دار بـرای این 

تعـداد دانش آموز نیز مشـخص شـود.

دستگیری متهمان پرونده سرقت وسایل داخل 
خودرو و دستبرد به خانه های مسکونی

رئیـس پلیـس آگاهی خراسـان رضوی از دسـتگیری سـه متهم پرونده سـرقت وسـایل داخل خودرو 
و دسـتبرد به خانه های مسـکونی در مشـهد خبر داد. 

پایـگاه خبـري پلیـس نوشـت: جواد شـفیع زاده در تشـریح ایـن خبر گفت: بـا توجه به گـزارش چند 
فقـره دسـتبرد بـه خانه های مسـکونی و سـرقت وسـایل داخل خودرو در نقاط مختلف سـطح شـهر 

مشـهد موضـوع به صـورت ویژه در دسـتور کار قـرار گرفت.
ایـن مقـام انتظامـی افزود: کارآگاهـان اداره عملیات ویژه پلیس آگاهی خراسـان رضوی در تحقیقات 
اولیـه  رد پـای یـک دسـتگاه خودروي پژوپـارس مدل پاییـن را در ارتکاب این سـرقت ها پیدا کردند 
و با بررسـی های بعدی مشـخص شـد خودروی مورد نظر بیشـتر در مسـیر جاده کلات، میدان امام 

حسـین )ع( و خیابان وحید مشـهد در تردد است.
بـه گفتـه وی کاراگاهـان اداره عملیـات ویژه پلیس آگاهي خراسـان رضـوی در پیگیری های بعدی، 

مخفیـگاه متهـم را در محدوده خیابان بهمن شناسـایي کردند. 
شـفیع زاده خاطـر نشـان کـرد: پلیس بـا هماهنگي قضایـي در اقدامـی غافلگیرانه متهم سـابقه دار را 
دسـتگیر و در بازرسـي از مخفیگاه او مقادیری وسـایل خانه، وسـایل  سـرقت شـده از داخل خودرو 
،۷ عـدد چادرهـاي مسـافرتي، 8 عدد دریل شـارژي و برقي، فرز برقي، یکدسـتگاه اره برقي، تعدادی 
پخش و باند، لاسـتیک خودرو، آبسـرد کن، تعداد زیادي چمدان مسـافرتي و ...کشـف و ضبط کرد.
وی بـا بیـان اینکـه »متهم در تحقیقات اولیه دو همدسـت خـود را نیز به پلیـس معرفی کرد« گفت: 
بـا دسـتگیری ایـن متهمـان در بازرسـی از مخفیـگاه آنان نیز تعـدادی اموال مسـروقه شـامل لوازم 
منـزل و ابـزار آلات کشـاورزي و صنعتي کشـف و 3 دسـتگاه خـودرو پراید - پژو پارس سـفید و پژو 

۴05 داراي سـابقه سـرقت کشف شد.
رئیـس پلیـس آگاهـي خراسـان رضـوي بـا اعـلام اینکه تاکنـون ۲0 شـاکی امـوال خـود را در بین 
لـوازم مسـروقه شناسـایي کـرده انـد بیـان داشـت: تحقیقـات پرونـده با دسـتورات تخصصـی مقام 

دارد. ادامـه  قضایی 

خبر

شرایطویژهاشتراکانبوهروزنامهصبحامروز
برایپیکموتوریها،باربریها

وشرکتهایخدماتی

0 9 3 6 0 5 6 6 6 3 6 با ما تماس بگیرید: 
0 9 1 5 2 5 6 0 0 9 1  -  

مفقودی

کارت - پلاک - ســند و برگ ســبز موتور ســیکلت دایچی تیــپ EH150 مدل 138۹ 
بــه شــماره پــلاک ۹3۹11 - ۷۶۲  شــماره موتــور 1۶5FMI10۹۷01۹ و شــماره تنه 
N۲G**150Z8۹100۴۶ مربوط به ســید علی عربی مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط 

می باشد.

مفقودی

کارت و برگ سبز خودرو سواری پراید هاچ بک مدل 13۷۲ به شماره پلاک 3۶ ایران ۴۶3 
ن 1۴  شــماره موتور ۴۷31۹8 و شماره شاسی ۷5۷1۷۹ مربوط به امیر مهدی امامی مفقود 

گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد. 
مفقودی

برگ ســبز و ســند کمپانی خودرو ســواری پــژو ۴05 جــی ال ایکس مــدل 13۹3 به 
شــماره پلاک 3۲ ایران ۹3۶ ن 8۷  شــماره موتور 1۲۴K030۹0۹3 و شــماره شاســی 
NAAM01CA۲DK۶۲۷1۲5 مربوط به تورج اســپلانی مفقود گردیــده و از درجه اعتبار 

ساقط می باشد.
مفقودی

برگ سبز خودرو سواری سمند LX مدل 13۹3 به شماره پلاک 3۲ ایران 811 ل 85  شماره 
موتور 1۴۷H00۹0۲۲8 و شماره شاسی NAACJ1JC3EF1۷۲3۴0 مربوط به مجید برزگر 

رشتخواری مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

وقتیدرمدیریتبیماریکرونادچاردورتسلسلشدهایم؛

آزمونوخطاتابهکی؟
سرویس اجتماعی / شروع سال 1۴00 با 
خبرهای مختلفی از روند ســیر صعودی ابتلا 
به کرونا همــراه بود. به طوری که نگرانی ها 
را برای بار چندم نســبت به تشدید بیماری و 
افزایش خطر ابتلا به آن افزایش می داد. این 
درحالی بود که تا پیش از شــروع تعطیلات 
ســال جدید، وضعیت کرونا در بســیاری از 
شــهرهای ایران مناســب و تعداد زیادی از 

شهرها زرد و آبی بود. 
یکــی از نگرانی ها پیش از آغاز ســال نو در 
مــورد رنگ بندی شــهرها برای تــردد بین 
شــهری بود بــه ویژه شــهرهای بزرگ که 
ریســک اوج گرفتن بیماری در آن ها بالاتر 
بود از جمله مشــهد، تهران، شیراز، اصفهان، 

تبریز و ...
به گزارش روزنامه »صبح امروز« این درحالی 
بود کــه در هفته آخر اســفندماه رنگ بندی 
شــهرها اعلام شد و بر اســاس آن به جز ۹ 
شــهر قرمز و 31 شهر نارنجی، سفر به تمام 
شــهرها آزاد شــد. آن هم در شــرایطی که 
کرونای انگلیســی در حال گردش در کشور 
بود و نیاز بــه توجه ویــژه ای در این رابطه 

احساس می شد.
اگــر چه که وزیر بهداشــت پــس از اعلام 
تردد بین شــهرهای آبی و زرد در ایام نوروز، 
متوســل به قسم حضرت عباس شد، اما این 
توصیه ها و قســم ها، نتیجه ای در پی نداشت 
و سفرها آغاز شد. به گفته علیرضا رئیسی در 
این دوران تعداد  15 هزار بیمار کرونایی نیز 
به مسافرت رفتند و بیماری را در جای جای 

ایران پراکندند.
شرایط به گونه ای شــد که شهرهای تبریز، 
مشــهد، ســمنان، قم، ســنندج، گرگان و 
ســاری در وضعیت نارنجی قرار گرفتند. به 
این ترتیب تعداد شــهر های نارنجی کشــور 
از 31 شــهر پیش از فروردین به 11۹ شهر 

رســید. همچنین شهرستان های قرمز به ۴۶ 
شــهر افزایش یافت. درواقع دوباره در آستانه 
مواجهه با خیز چهــارم کرونا قرار گرفتیم و 
پــس از مدت ها میزان مرگ ومیر ناشــی از 
کرونا ســه رقمی شــد و به عدد 11۷ رسید. 
همچنین 11 هزار و ۶۶0 بیمار جدید مبتلا به 

کووید 1۹ در کشور شناسایی شدند.
در همین راســتا وزیر بهداشــت در صفحه 
اینســتاگرام خود با اشاره به اینکه برخی فکر 
می کردنــد فراز و فرود منحنی کرونا شــاید 
به شــیوه فتوشاپ اســت، نوشت: »ویروس 
سرکش انگلیســی از راه رسید، خوزستان را 
گرفتار کرد، شبانه روز تلاش نمودیم تا در آن 
استان که بیشــتر از سه پیک کشوری قبلی 

گرفتارمان کرد مهارش کنیم.
دادیم  کردیم...قسم  نوشتیم...گفتیم...التماس 
که دو تا ســه هفته صبــوری کنید، مهلت 
بدهید، تا مثل سال قبل از فرصت تعطیلات 
سال نو استفاده کنیم و با تشدید بیماریابی در 
طرح شهید سلیمانی خانه به خانه شعله های 
کوچک را شناســایی و مهار نماییم تا به هم 
نپیوندند و آتش دامن پهنه ی کشــورمان را 

نگیرد.
گفتیــم: ســفر و جمعیت ســیال نمی گذارد 
طرح اجرا شــود و بیماری نیز از نقاط گرفتار 
به مراکــز پاکتر منتقل می شــود. صف های 
طولانــی تهیه ارزاق شــب عید ســاعت ها 
جمعیت سالمند تنیده در این صف ها را گرفتار 
می کند. می دانیم تاب آوری مردم مهم است، 
ولی تاب آوری مدافعین خســته سلامت پس 
از چهارده ماه کار بی وقفه و جان فشانی برای 

مدیریت پیک های پیوسته نیز مهم است.
اقتصاد گردشگری اهمیت دارد، ولی  گفتیم: 
سرمایه اجتماعی نظام سلامت و هزینه های 
شیوع مجدد بیماری و اثراتش بر اقتصاد خرد 
و کلان کشــور نیز بی اهمیت نیست. گفتیم: 

اگر به حرف های کارشناسیمان گوش ندهند 
بهار سختی در پیش است.

شــاید بدین دلیل بــاور نکردند که اولا وزن 
در محاســبات  را  موتاســیون یافته  ویروس 
اپیدمیولوژیک ما نمی شــناختند و ثانیا ســه 
پیک سنگین قبلی را آرام، بی صدا و مظلومانه 
همکارانمان مدیریــت کردند و گروهی فکر 
کردند که فراز و فرود منحنی ها شاید به شیوه 

فوتوشاپ است!«.
اما در این شرایط وضعیت کلان شهرهای 

مشهد و تهران به چه صورت است؟
تــا پیش از اعــلام تعیین وضعیت شــهرها 
برای تردد ســفر همه می دانستیم که مشهد 
به دلیل ویژگی زیارتی خــود و وجود بارگاه 
امام رضا)ع( با ســیل زیادی از مســافران و 
زائران روبه رو خواهد شــد آن هم زمانی که 
مدت ها تردد به این شــهر ممنــوع بود. به 
همین خاطر نگرانی های بسیاری برای تعیین 

وضعیت مشهد وجود داشت. با این وجود این 
شــهر زرد اعلام شد و از همان روزهای آخر 
اسفندماه میزان تردد بین استانی و جاده ای به 
سمت این شهر افزایش یافت. به طوری که 
اخیرا رئیس پلیس راه خراسان رضوی اعلام 
کرد که »اگر مشهد در وضعیت نارنجی قرار 
گرفته اســت، مطابق مصوبه ستاد ملی کرونا 
برای شــهرهای قرمز و نارنجی، مســافرین 
مکلفند طی بازه زمانی ۷۲ ســاعته شــهر را 
تــرک کنند در غیر این صــورت به ازای هر 
۲۴ ســاعت 500 هزار تومان جریمه خواهند 
شــد. همچنین از این پس ورود خودروهای 
شخصی با پلاک غیربومی به مشهد و خروج 
خودروهای شخصی با پلاک بومی از مشهد 

ممنوع است«. 
همچنین برای بار دیگر اعلام شــد مشاغل 
گروه های سه و چهار به طور کامل و به مدت 
دو هفته تعطیل خواهند شد. ورود خودروهای 
شخصی با پلاک بومی شهرهای نارنجی به 
ســایر شــهرها و همچنین ورود خودروهای 
شــخصی با پلاک غیربومی به شــهرهای 
نارنجی به طور کامل ممنوع اســت و تمامی 
فعالیت های آموزشی در مدارس، دانشگاه ها، 
موسسات، آموزشــگاه ها و حوزه های علمیه 
و نیــز فعالیت های فرهنگــی و اجتماعی در 
مســاجد و مراسم آیینی و مذهبی نیز به طور 

کامل تعطیل خواهد بود.
شــرایط تهــران نیز بهتر از مشــهد نبوده و 
پایتخت بــا افزایش دو برابــری مرگ ومیر 
روبه رو شــده اســت. ناهید خداکرمی، عضو 
شورای اسلامی شهر تهران اعلام کرد میزان 
تلفات ناشی از کرونا در تهران نسبت به اسفند 
سال گذشــته ۲ برابر افزایش یافته است. به 
گفته او »مرگ ومیر ناشی از کرونا در اواسط 
اسفند به 15 نفر رســیده بود، اما دوباره آمار 
رشــد کرد و در روز چهارشنبه 11 فروردین 

3۹ نفر بــر اثر کرونا در تهران جان باختند«. 
از سویی دیگر وضعیت شهرستان های دماوند 
و فیروزکوه در استان تهران در روزهای اخیر 
به رنــگ نارنجی درآمده اســت و همچنین 
هشــدارهای در خصــوص وضعیت پایتخت 

داده می شود .
پرسش اینجاست آزمون و خطا تا به کی؟

شرایط در کشــور تا حدودی به ثبات رسیده 
بود تا زمانی که ویروس کرونای انگلیسی به 
طرق مختلف وارد ایران شــد. در این زمینه 
برنامه ریزی هــا و تصمیم گیری های  نیازمند 
دقیقی بودیم تا دوباره با خوان چهارم بیماری 
کرونا روبه رو نشــویم. اما بــاز هم بی توجه 
به تجربیات گذشته کشــور در مقابل با این 
بیماری با تصمیمات نادرست و آزاد گذاشتن 
ترددهای بین شهری و استانی شرایط را تغییر 
داده شــد. یکی از تجربیاتی که در طی یک 
ســال مقابله با این بیماری به دست آوردیم 
جلوگیری از ســاده انگاری شرایط و کمرنگ 
کردن تشــدیدهای قانونی اســت. درواقع با 
بیماری  قانونی، وضعیت  کاهش نظارت های 
دوباره به سمت روزهای دشوار گذشته سوق 
داده شــد. درست است که یکی از مشکلات 
در ادامه دار بودن تشدیدهای قانونی وضعیت 
اقتصادی اســت، اما آیا با دوبــاره نارنجی و 
قرمز شدن برخی از شــهرها تعطیلی برخی 
کسب وکارها و فشار مضاعف و مجدد به کادر 
درمان مجدد با مشــکلات اقتصادی روبه رو 

نمی شویم؟!
یکی از نیازهای اساسی کشور در این شرایط 
همراهی تمامی دستگاه ها است؛ ناهماهنگی 
بیــن دســتگاه ها جزیره ای عمــل کردن و 
بی توجهی به توصیه های کارشناسی می تواند 
موج چهارم را دشــوارتر، طولانی تر کرده و 
ضربه های مهلک اقتصادی به کشــور وارد 

کند. 

دبیر کمیته علمی ستاد ملی مقابله با کرونا مطرح کرد:
آماده سازی ۵ واکسن ایرانی تا شهریور

رئیس کانون سردفتران و دفتریاران:
خودرو از تولید تا اسقاط باید یک پلاک داشته باشد

قانعی با اشــاره به روند تولید واکسن ایرانی گفت: تا شهریور 
پنج واکسن در دســترس قرار می گیرد که نیاز به واکسن را 

رفع می کند.
باشگاه خبرنگاران نوشت: مصطفی قانعی، دبیر کمیته علمی 
ســتاد ملی مقابله با کرونا اظهار کرد: واکســن های رازی و 
فخرا مربوط به انســتیتو رازی و وزارت دفاع هستند که فاز 
یــک را طی می کنند و امید می رود که تا پایان اردیبهشــت 
دوســتان دیگر هم مجوز بالینی را بگیرند لذا تا شــهریور 5 
واکسن را خواهیم داشت که این ها می توانند نیاز ها را برآورده 

کنند.

قانعی با اشــاره به اینکه امیدواریم تا اسفند امسال چیزی به 
نام ویروس کرونا نداشــته باشــیم، ادامه داد: طبق آنچه که 
گفته شده اســت کادر درمان در اولویت واکسیناسیون قرار 

دارند و پس از آن ها سالمندان و بیماران واکسینه می شوند.
او گفت: خوشــبختانه یکی از واکســن هایی که جلوتر بود 
در حال طی کردن فاز دو و ســه اســت، آن ها خطری را به 
خودشــان تحمیل کرده اند، به طوری کــه قبل از اینکه فاز 
3 تمام شــود در حد چند میلیون دوز واکسن تولید و ذخیره 
می کنند تا به محض اینکه تاییدیه گرفت زودتر وارد فضای 

بازار شود.

دبیر کمیته علمی ســتاد ملی مقابله با کرونا با اشاره به اینکه 
دنیا تعهد داده بود که واکســن را تامین می کند، اما کوتاهی 
کرد، بیان کرد: پیش بینی می شــد کــه این کوتاهی صورت 
بگیرد و واکسن به اندازه نیاز نباشد لذا تولید واکسن به اندازه 
نیاز نیست و تولیدکنندگان واکســن مثلًا برای یک میلیارد 

جمعیت باید دو میلیارد دوز را تولید کنند.
او با اشــاره به اینکه تولیدکنندگان واکســن باید برای مدت 
یک ساله واکسن را برای کشور خود ذخیره کنند، ادامه داد: با 
بحران مواد اولیه مواجه شدیم و مشخص شد که تولید دچار 
کمبود شده است، اما در معاونت علمی اطلاعیه ای صادر شد 

تا شرکت هایی که آماده هستند مواد اولیه را تولید کنند و در 
این صورت در تولید انبوه به مشکل برنمی خوریم.

قانعــی افزود: در مجموع 11 پرونده به ســازمان غذا و دارو 
رســیده که سه واکســن وارد فاز بالینی شــده است و امید 

می رود که پنج مورد دیگر هم وارد فاز بالینی شوند.
دبیر کمیته علمی ســتاد ملی مقابله با کرونا تصریح کرد: به 
دلیل تحریم عقب هستیم، در هر حال امیدواریم  که بتوانیم 
تا پایان ســال واکسیناسیون را داشته باشــیم، خوشبختانه 

کشور ما از چند نوع واکسن برخوردار می شود.

رئیس کانون سردفتران و دفتر یاران گفت: بهتر است افراد به 
جای مراجعه به ۲00 مرکز تعویض پلاک در سراسر کشور به 
8 هــزار و ۲00 دفتر ما مراجعــه کنند و نیازی هم به تعویض 
پلاک نیست. ما معتقدیم که خودرو از زمانی که تولید می شود 
تا انتهایی که اسقاط می شود تنها باید یک پلاک داشته باشد و 

مالک باید تغییر کند نه پلاک.
ایلنا نوشت: علی خندانی در خصوص لایحه وزارت کشور برای 
اصلاح ماده ۲۹ قانون رســیدگی به تخلفات رانندگی و انجام 
فرآیند مزبور توسط مراکز تعیین شده از سوی نیروی انتظامی، 
بیان کرد: اختــلاف ما با نیروی انتظامی و وزارت کشــور به 
مدت ها قبل بازمی گردد؛ حدود 13 سال است که ما برای تنظیم 
اســناد وسایل نقلیه موتوری با یکدیگر اختلاف داریم. در سال 
85 قانون جرائم راهنمایی و رانندگی مصوب شــد که ماده ۲۹ 
این قانون کاملًا شــفاف است و قانونگذار تکلیف را مشخص 
کرده و بحث تعویض پلاک و تعیین اصالت خودرو را در اختیار 
نیروی انتظامی قرار داده است. همچنین موضوع تنظیم سند را 

بر عهده دفاتر اسناد رسمی قرار داده است.
به گفتــه وی در این مقوله هیچ اختیاری وجــود ندارد و کار 
کاملًا اجباری اســت. همانطور که شخص به صورت اجباری 
باید وســیله نقلیه را احراز اصالت کند، به همان نسبت نیز باید 

اجباراً به دفاتر اســناد رسمی مراجعه کند و سند را تنظیم کند. 
ماده ۲۹ کاملاً  واضح و شــفاف است و آیین نامه مصوب نیز بر 
همین موضوع تأکید کرده اســت. دفاتر باید برای سهولت کار 
ارباب رجوع و مردم در مراکز تعویض پلاک مستقر شوند یعنی 
این الزام قانونی است و پلیس نیز این موضوع را قبول داشت تا 
زمانی که ناجا اعلام کرد که تعویض پلاک اجباری اســت، اما 

تنظیم سند در دفاتر اسناد رسمی اختیاری است.
خندانی با بیان اینکه »در همین راســتا کمیســیون اصل ۹0 
مجلس اعلام کرد که تنظیم سند در دفاتر اسناد رسمی اجباری 
است و طبق قانون باید اجرا شود« تشریح کرد: معاونت حقوقی 
ریاســت جمهوری نیز معتقد بود که پــس از تعویض پلاک، 
تنظیم سند اجباری است. سپس رئیس وقت قوه قضاییه، آقای 
آملی لاریجانی بخشــنامه ای صادر کردند مبنی بر اینکه برگ 
سبز برای محاکم پذیرفته شدنی نیست و محاکم باید به اسناد 
تنظیمی در دفاتر اسناد رسمی اعتبار دهند؛ یعنی مراجع قضایی 

حق پذیرفتن برگ سبز را ندارد. 
وی افزود: بنابراین مشــکلات پایان یافت تا امروز که وزارت 
کشــور لایحه »اصلاح ماده ۲۹ قانون رســیدگی به تخلفات 
رانندگی« را به دولت ارائه کرده است که ما معتقدیم این لایحه 
کاملاً  فراقانونی است و کانون سردفتران، سازمان ثبت اسناد و 

املاک و قوه قضاییه به هیچ عنوان زیر بار این لایحه نخواهیم 
رفت و محکم در برابر این اصلاح می ایســتیم و از راهکارهای 

قانونی که در اختیار داریم حتماً استفاده می کنیم.
رئیس کانون سردفتران و دفتریاران توضیح داد: حتی اگر قرار 
بر اصلاح ماده ۲۹ باشــد، این مراکز تعویض پلاک هستند که 
باید ساماندهی شوند. با شیوع ویروس کرونا ناکارآمدی مراکز 
تعویض پلاک آشکار شد. دفاتر اسناد رسمی در ایام کرونا حتی 
یک روز هم تعطیل نشــدند، اما مراکز تعویض پلاک به کرات 
تعطیل شدند. ما راهکارهای بسیاری برای تعویض پلاک داریم؛ 
بهتر اســت افراد به جای مراجعه به ۲00 مرکز تعویض پلاک 
در سراسر کشور به 8 هزار و ۲00 دفتر ما مراجعه کنند و نیازی 
هم به تعویض پلاک نیست. ما معتقدیم که خودرو از زمانی که 
تولید می شود تا انتهایی که اسقاط می شود تنها باید یک پلاک 

داشته باشد و مالک باید تغییر کند نه پلاک. 
وی در خصوص نقش دفاتر اسناد رسمی برای اجرای کاداستر 
گفت: قانون کاداســتر قانونی کامل است که باید چندین سال 
قبل اجرا می شد، اما متأسفانه به دلیل تخصیص ندادن بودجه 
تاکنون به صورت جدی اجرا نشــده است. پرونده های کلان 
اقتصادی، زمین خواری، جنگل خواری، کوه خواری و پولشویی 
به کاداستر بازمی گردد.خندانی با بیان اینکه »کاداستر به معنی 

شفافیت اســت« اظهار کرد: در صورت اجرایی شدن کاداستر، 
صاحبان تمامی املاک و زمین ها مشــخص خواهد شــد بر 
همین اساس هیچ شخصی حق تعرض و دست اندازی به ملک 
شــخصی دیگر را ندارد. اشــخاص حق دست اندازی به ملک 
دولت را ندارند حتی مراجع دولتی نسبت به یکدیگر حق تعرض 
به املاک یکدیگر را ندارند.وی افزود: در دو ســال اخیر با آغاز 
ریاست آقای رئیسی بر مســند قوه قضاییه اجرای این قانون 
به صورت جدی پیگیری شــد و در حال اجراست. به نظر من 
در صورت اجرایی شــدن این قانون بسیاری از اختلافات میان 
مردم حل می شود. پس از پیگیری جدی این قانون مسئولیت 
نقل و انتقال اســناد بر عهده کانون سردفتران است که دفاتر 
اسناد رسمی می توانند نقش جدی در این خصوص داشته باشند.
رئیس کانون سردفتران و دفتریاران در خصوص موانع اجرای 
قانون کاداســتر نیز بیان کرد: موانع را می توان به این صورت 
عنوان کرد که بودجه کافــی برای این موضوع در نظر گرفته 
نشد که البته خوشبختانه از سال گذشته میزان بودجه افزایش 
یافت و به حوزه ثبت تزریق شد. همچنین سازمان ثبت و قوه 
قضاییــه نیز جدیت به خرج نداده بودند که در دوره تحول این 
جدیت بیشــتر شد و تصمیم برای اجرای این موضوع شدت و 

حدت بیشتری پیدا کرده است. 
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 »رئالیسم کثیف«، پایان »رویای آمریکایی« 
رضاطوسی|پژوهشگرفرهنگی

کــه  اصطلاحی ســت  آمریکایــی«  »رویــای 
ــی، در  ــگار آمریکای ــخ ن ــز« تاری ــز آدام »جیم
ــی نوشــت  ــرد و در کتاب ــه کار ب ســال 1۹31  ب
و  شــده اند  آفریــده  برابــر  انســان ها  همــه 
ــه  ــی ک ــد. حقوق ــدنی دارن ــلب ناش ــوق س حق
حــق آزادی، زندگــی مناســب و خوشــبختی 
آمریکایــی«،  »رویــای  آنهاســت.  جملــه  از 
ــا  ــق آرزوه ــرای تحق ــود ب ــی ب ــه فاضله ای مدین
ــه  ــه ب ــکا ک ــه آمری ــزرگ جامع ــای ب و رویاه

ــی و  ــی، اجتماع ــی، مذهب ــژادی، قومیت ــی، ن ــای زبان ــارغ از تفاوت ه ــخصی ف ــر ش ه
ــا،  ــد قابلیت ه ــا بتوان ــد ت ــی داده می ش ــات و فرصت های ــت، امکان ــد موقعی ــی، بای طبقات
ــه منصــه ظهــور  ــرای ســاختن یــک زندگــی ایــده آل ب توانایی هــا و اســتعداد خــود را ب
برســاند. آرزوهایــی کــه »مارتیــن لوترکینــگ« هــم بــه عنــوان رهبــر جنبــش مدنــی در 
رفــع تبعیــض نــژادی ســیاه پوســتان بــه نوعــی دیگــر در ســخنرانی معــروف و مشــهور 
خــود تحــت عنــوان »مــن رویایــی در ســر دارم« مطــرح کــرد. امــا واقعیــت ایــن اســت 
ــرمایه  ــه ذات س ــرا ک ــد. چ ــی مان ــا باق ــان روی ــد هم ــا« بعضــا در ح ــن »رویاه ــه ای ک
داری و در مرحلــه پیشــرفته آن، امپریالیســم کــه بــر ثــروت و اســتثمار و اســتعمار پایــه 
ــت و  ــب نداش ــای دلفری ــعارها و وعده ه ــن ش ــا ای ــنخیتی ب ــچ س ــده اند، هی ــذاری ش گ
ــر،  ــد. فق ــه می ش ــی«  گفت ــم آمریکای ــی، »وَه ــای آمریکای ــای روی ــه ج ــتی ب می بایس
ــرمایه داری  ــه س ــکار جامع ــل ان ــر قاب ــات غی ــتی، تبع ــی و نژادپرس ــای طبقات فاصله ه
ــور  ــل آرت ــندگانی مث ــار نویس ــع را در آث ــن فجای ــکاس ای ــم انع ــا می توانی ــه م ــت ک س
ــه  ــی ک ــم. زمان ــد کارور ببینی ــوی و ریمون ــت همینگ ــک، ارنس ــتاین ب ــان اش ــر، ج میل
ــن پیشــرفت  ــن ای ــود، آنهــا لایه هــای زیری ــی« در حــال پیشــرفت ب ــای آمریکای »روی

می دیدنــد.  را 
ــت.  ــی آمریکاس ــی و فرهنگ ــادی، اجتماع ــولات اقتص ــد تح ــف« فرزن ــم کثی »رئالیس
ــی مــدرن را  ــای زندگ ــا و جلوه ه ــه مولفه ه ــه هم ــت مــدرن ک ــول دوران پُس محص
ــت  ــر محبوبی ــوی« دیگ ــان همینگ ــه »زب ــی ک ــی دوران ــدای ادب ــد. ص ــد می کش ــه نق ب
ــه  ــاز ب ــدا نی ــن ص ــود. ای ــرار ب ــه زوال و تک ــت و رو ب ــل را نداش ــال های قب ــق س و رم
ــروف اســت  ــکا« مع ــوف آمری ــه »چخ ــه ب ــد کارور« ک ــت. »ریمون ــوآوری داش ــا و ن احِی
ــر  ــارش تاثی ــه آث ــود ک ــه ۷0 و 80  ب ــری در ده ــه فک ــن نحل ــردمداران ای ــی از س یک
ــب  ــاخه ایی از مکت ــه ش ــی ک ــبک ادب ــن س ــت. ای ــاه گذاش ــتان کوت ــر داس ــادی ب زی
ــع  ــف جوام ــای کثی ــت، از واقعیت ه ــی مالیستی س ــات مین ــی از ادبی ــی و گونه ای واقعگرای
در دنیــای مــدرن می گویــد. از دردهــا، رنج هــا و قربانیــان جامعــه ســرمایه داری. و 
تصویرگــر آدم هایــی غیــر جــذاب می شــود کــه از درون جامعــه مــدرن بیــرون آمده انــد و 
نمی داننــد عشــق چیســت.  هــدف ایــن ســبک، خلــق زندگــی واقعــی، پیــش پــا افتــاده و 
ــز آدم هــای  ــخ و غم انگی ــه و انعــکاس موقعیت هــای تل ــن جامع ــز لایه هــای زیری غم انگی
ــای آمریکایــی« دور و  ــد و از »روی عــادی و معمولی ســت کــه در چنبــره زندگــی گرفتارن
پــرت افتاده انــد. آدم هایــی رانــده شــده بــه حاشــیه کــه گرفتــار روزمرگــی هســتند. مثــل 
ــر،  ــب بُ ــین، جی ــا، دزد ماش ــکاران، خرده پاه ــا، بی ــون، الکلی ه ــدگان کامی ــان، رانن دهقان
معتــاد، کارتــن خواب هــا، روســپیان و ... شــخصیت هایی کســالت بــار کــه گرفتــار پیــش 
ــای  ــات و دعواه ــر اختلاف ــتند و درگی ــخصی هس ــی و ش ــائل عاطف ــن مس ــا افتاده تری پ
زناشــویی و شکســت های شــغلی و ســوء تفاهمــات. آدم هایــی کــه بــرای فرامــوش کــردن 
دردهایشــان همیشــه مســت هســتند و خانــه دومشــان »بارهــا« و میکده هاســت. زندگــی 
از نــگاه ایــن آدم هــا چیــزی جــز بیــدار شــدن، خــوردن و اجابــت مــزاج نیســت. علــی رغــم 
اینکــه پــدر »رئالیســم کثیــف« را همینگــوی می داننــد. امــا ایــن ســبک ادبــی اولیــن بــار 
توســط »بیــل بوفــورد« ژورنالیســت و نویســنده کتــاب »ارازل و اوبــاش« نــام گــذاری شــد 
و مشــخصه آن ایجــاز، اختصــار در کلام، زبــان ســاده و کوچــه بــازاری بــدون اســتفاده از 
اســتعاره های پیچیــده و ســخت کــه متعلــق بــه خواســتگاه اجتماعــی طبقــات فــرو دســت 
ــد  ــوان و بای ــاره  موضوعــات روزمــره اســت، پــس می ت ــود. وقتــی داســتان درب جامعــه ب
آن را بــه زبــان ســاده نوشــت. بایــد بــا زبانــی ســاده بــه مخالفــت بــا ایــن روزمرگــی و 
ظواهــر« کثیــف« آن پرداخــت. »رئالیســم کثیــف« بازتــاب زندگــی ویران شــده، پــوچ  و 
ــرای  ــزل و بی انگیــزه کــه ب ســرخورده آدم هایــی ســت  بــدون عشــق، بحــران زده، متزل
ــوع کاراکترهــا را مــا در  ــد. ایــن ن ــاه می برن ــکل پن ــه ال ــی خــود ب ــر کــردن خــلاء روان پُ
بســیاری از آثــار صــادق چوبــک هــم دیده ایــم. آدم هــای رهــا شــده بــا همــه زخم هــا و 
ــا و در رکــود و جمــود زیســتی.  چرک هایشــان. انســان های بی چیــز و گرســنه، فاقــد روی
گناهکارانــی کــه هــر روز بیشــتر در گِل و لای و پلشــتی ها  فــرو می رونــد. کاراکترهــای 
چوبــک  بــر اســاس مولفه هــای »رئالیســم کثیــف« بــا زبــان خودشــان حــرف می زننــد. 
زبانــی متناســب بــا فرهنــگ، موقعیت هــای اجتماعــی، خانوادگــی و ســن و ســال. کــودک 
کودکانــه می اندیشــد و کودکانــه حــرف می زنــد. زن، زنانــه فکــر می کنــد و زنانــه حــرف 
می زنــد. قهرمان هــای داســتان های » کارور« در اکثــر مــوارد مثــل شــخصیت های 
ــای  ــگ و موقعیت ه ــه فرهن ــگ، ک ــه در جن ــا ن ــد. ام ــم خورده ان ــوی زخ ــار همینگ آث
اجتماعــی و اقتصــادی بــه آنهــا ضربــه زده اســت. البتــه وجــه تســمیه ایــن گونــه ادبــی، 
ــه  ــت ک ــت زندگی س ــیاهی و نکب ــه س ــت. بلک ــا نیس ــیاه آنه ــف و س ــده، کثی ــان دَری زب

ــد. ــف می کن ــودن آن را تعری ــف« ب »کثی

تئاتر در گروه دو مشاغل قرار گرفت

با رعایت پروتکل های بهداشتی و دستورالعمل های ستاد ملی مقابله با کرونا تئاترها در تهران 
و شهرهایی که وضعیتی غیر از قرمز دارند، می توانند روی صحنه روند.

بــه گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از روابــط عمومی معاونت امور هنری، تئاتر در 
گروه دو مشــاغل قرار گرفت و با رعایت پروتکل های بهداشــتی و دستورالعمل های ستاد 
ملی مقابله با کرونا تئاترها در تهران و شــهرهایی که وضعیتی غیر از قرمز دارند، می توانند 

روی صحنه روند. 
پیرو جلسه عصر چهارشــنبه 11 فروردین ماه و پیگیری معاونت امور هنری وزارت فرهنگ 
و ارشــاد اسلامی و اداره کل هنرهای نمایشــی و موافقت ستاد ملی مقابله با کرونا، مشاغل 

مربوط به تئاتر از گروه سه به گروه دو مشاغل منتقل شد.

یادداشت

خبر

»عباس کیارستمی« در فرانسه

رکورد روزانه سینمای آمریکا در دوران کرونا شکست

کتاب جدید »میشل فرودون« منتقد سرشناس 
فرانسوی و سردبیر ســابق مجله معتبر »کایه 
دو ســینما« درباره عباس کیارستمی در فرانسه 

منتشر شد.
به گزارش روزنامــه »صبح امروز« و به نقل از 
ایرنا، این کتاب با عنوان »عباس کیارســتمی« 
به قلم »ژان میشــل فــرودون« روزنامه نگار، 
منتقد و مدرس ســینما و سردبیر سابق نشریه 
»کایه دو سینما« و »آنیس دو ویکتو« نویسنده 
و پژوهشگر فرانسوی ســینما در 30۴ صفحه 
و بــه زبــان فرانســوی از روز اول آوریل )1۲ 

فرودین( از سوی انتشارات معتبر گالیمار منتشر 
شده است. 

در توضیــح این کتاب در ســایت انتشــارات 
گالیمار آمده است: عباس کیارستمی فیلم های 
فوق العــاده ای را به ما ارائه داده که از آن جمله 
می توان به فیلــم »طعم گیلاس« برنده جایزه 
نخل طلای بهترین فیلم جشــنواره کن اشاره 
کرد. او یکی از بزرگ ترین فیلمســازان نســل 
خودش به شــمار می رود و ایــن اولین کتابی 
اســت که به دوران فعالیت این هنرمند بزرگ 
در ســینما، عکاســی، ویدئو، شــعر، هنرهای 

تجسمی و همچنین روش کاری و فعالیت های 
آموزشــی او در مناطق مختلف جهان پرداخته 
است. کیارستمی به موضوعاتی چون کودکان و 
طبیعت توجه داشت و نسبت به مسائل روز نیز 
حساس بود. آثار کیارستمی تمام و کمال برای 
اشــتراک گذاری با مخاطبان در سراسر جهان 

خلق شده اند.
»ژان میشل فرودون« از علاقه مندان  سینمای 
ایران و عباس کیارســتمی است و تاکنون چند 
بار برای شــرکت در رویدادهــای فرهنگی و 

آموزشی به ایران سفر کرده است.

فیلـم »گودزیـلا در برابر کونگ« در نمایشـی 
امیدوارکننـده بـرای هالیـوود در دوران کرونـا 
توانسـت بـه فـروش ۹.۶ میلیـون دلاری در 

نخسـتین روز اکـران عمومـی دسـت یابد.
بـه گزارش روزنامـه »صیح امـروز« و به نقل 
از هالیـوود ریپورتـر، فیلم سـینمایی »گودزیلا 
در برابـر کونـگ« در نخسـتین روز اکـران در 
آمریـکای  سـینمایی  سـالن   ۲۴00 از  بیـش 
شـمالی بـه فـروش ۹.۶ میلیـون دلار رسـید 
تـا رکـورد فـروش روزانـه یـک فیلـم از آغاز 
بحـران کرونـا تا به امـروز را به ثبت برسـاند.
سـالن های  از  درصـد   ۹3 حاضـر  حـال  در 

در  امـا  فعـال هسـتند  آمریـکا  در  سـینمایی 
کانـادا تنهـا ۲۴ درصد از سـینماها بازگشـایی 
در  فعـال  سـینماهای  از  بسـیاری  شـده اند. 
آمریـکای شـمالی از جمله در لـس آنجلس و 
نیویـورک با ظرفیـت محدود بـه نمایش فیلم 
مـی   پردازنـد و حداقل تـا تاریخ پنجـم آوریل 
محدودیـت تماشـاگران در سـینماهای لـس 
آنجلـس از ۲5 درصـد بـه 50 درصـد افزایش 

یافت. نخواهـد 
پیش بینـی می شـود فیلـم »گودزیـلا در برابر 
بـه  اکـران  نخسـت  روز  پنـج  در  کونـگ« 
فـروش 30 تـا ۴0 میلیـون دلار دسـت یابـد 

کـه در دوران کرونـا فروشـی بـی سـابقه در 
آمریـکا محسـوب می شـود. گیشـه 

رکـورد فـروش سـینمای آمریـکا در سـه روز 
 1۶.۷ بـا  کرونـا  دوران  در  نمایـش  نخسـت 
میلیـون دلار در اختیـار فیلـم »زن شـگفت 

اسـت. انگیـز 1۹8۴« 
»گودزیـلا در برابـر کونـگ« بـه کارگردانـی 
فیلـم  بـر  ای  دنبالـه  وینـگارد«،  »آدام 
محصـول  هیولاهـا«  سـلطان  »گودزیـلا: 
۲01۹ و »کونـگ: جزیـره جمجمـه« )۲01۷( 
و چهارمیـن فیلـم دنیـای سـینمایی هیولاهـا 

وارنـر اسـت. بـرادران 

مروریبرآنچهدرتعطیلاتبرصداوسیماگذشت؛

ماراتنسریالهاینوروزی
و  شـد  تمـام  نـوروز 
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صداوسـیما ماننـد هـر 
ایـن  در  سـال 
تعطیـلات دسـت بـه 
سـریال های  پخـش 
از  کـه  زد  مختلفـی 
روزهـای  آخریـن 
ماراتـن   ۹۹ اسـفندماه 

خود را آغاز کردند.
کارشناسـان،  گفتـه  بـه 
یکـی  سـیما  و  صـدا 
جمعـی  ارتبـاط  قدرتمنـد  رسـانه های  از 
دلیـل  بـه  ابـزار،  ایـن  می آیـد.  شـمار  بـه 
ویژگی هـای منحصـر بـه فـرد خـود قـادر 
اسـت پیام هـای تصویـری را بـه دورتریـن 
نقـاط کشـور منتقل کنـد و تعداد بیشـماری 
از افـراد را مـورد خطاب قرار دهـد. این ابزار 
ارتباطـی می توانـد در هشیارسـازی،  مهـم 
تکنیک دهـی  و  سـازماندهی، سیاسـی گری 
از  بنابرایـن  باشـد.  داشـته  مهمـی  نقـش 
تأثیـر پیـام رسـانه ملـی بـر افـکار عمومـی 
و  تربیتـی  نظـر  از  بویـژه  آن  عملکـرد  و 
جامعه پذیـری نمی تـوان چشـم پوشـی کرد.

مهمتریـن پدیـده مربـوط بـه ایـن رسـانه 
زمـان  کمیـت  جامعه پذیـری،  دیـدگاه  از 
تماشـای آن اسـت کـه در سـال های اخیـر 
پلتفرم هـا  و  داشـته  فاحشـی  نسـبتا  افـول 
و حتـی شـبکه نمایـش خانگـی جـای آن 
را گرفته انـد. بنابرایـن زمـان آن فرارسـیده 
اسـت کـه اگـر صداوسـیما قصـدی بـرای 
حفـظ جایـگاه خـود دارد محتـوای مناسـب 

ارائـه دهـد.
بـه طـور حتـم تعطیـلات نـوروزی زمـان 
بازیابـی  بـرای  طلایـی  فرصـت  و  پیـک 
بـه  سـال  طـول  در  کـه  مخاطبینی سـت 
کم رمـق  سـریال های  و  تلویزیـون  سـراغ 
آن نمی رونـد. آن هـم در دورانـی کـه وی 
او دی هـا و پلتفرم هـای مختلـف هرکـدام 
ملـی  رسـانه  بـرای  سرسـختی  رقیـب 

محسـوب می شـوند. بـا ایـن پیـش زمینـه 
نـوروزی  سـریال های  مـرور  سـراغ  بـه 
می رویـم. سـیما   5 و   3  ،۲  ،1 شـبکه های 

تاجر تخمه شناخته شده
سـعید  کارگردانـی  بـه  سـریالی  خ  نـون 
فرجـی  مهـدی  تهیه کنندگـی  و  آقاخانـی 
نـوروز  در  بـار  اولیـن  بـرای  کـه  اسـت 
13۹8روی آنتـن شـبکه یـک رفـت، خیلـی 
زود در دل مخاطبـان جـا بـاز کـرد. فصـل 
علـی  بازگشـت  شـاهد  خ«  »نـون  سـوم 
صادقـی و اضافـه شـدن اکبـر عبـدی بـه 
تیـم بازیگـری بود. امـا متأسـفانه حمیدرضا 
آذرنـگ با شـخصیت شـیرین خلیـل در این 
فصل حضـور نداشـت. نورالدین خانـزاده در 
سـریال »نون خ« برای مردم شـناخته شـده 
اسـت. به گفته منتقدین لحن سـاده سـریال 
و لهجـه شـیرینی کردی در کنـار بازی های 
فوق العـاده بازیگران بومـی، از جمله دلایلی 
بـود کـه این سـریال را در این سـه فصل به 

موفقیـت رسـاند.
تخمـه  تجـارتِ  ماجـرای  بـا  کـه  مـردی 
وارد شـد و حـالا ماسـک زده و بـا دسـتمایه 
بـه  مختلـف  اتفاقـات  و  کرونـا  دادن  قـرار 
فصـل سـوم رسـیده اند. سـریالی که تـا روز 
دوشـنبه 1۶ فروردین مـاه روی آنتـن خواهد 
تخمـه  فضـای  از  کـه  مجموعـه ای  بـود. 
آفتاب گـردان بـه شـوخی بـا وزیـر جـوان و 
جشـنواره فجـر رسـید و حتـی بـا نیم نگاهی 
بـه انتخابـات آمریکا، فصل سـوم آن را وارد 
فضـای جدیدی مثـل معدن و گیـاه دارویی 

و حتـی پسـماندها کـرد.
فصـل سـوم سـریال »نـون خ« شـبکه یک 
سـیما در هفتـه اول پخـش آن در تلویزیون 
موفـق شـد ۷۹.۶ درصـد مخاطـب را جذب 
و رضایـت 8۹.3 درصـدی را از آن خـود کند 

و در صـدر سـریال های نـوروز قـرار گیرد.
فضـای  در  مخاطبـان  بیـن  ایـن  در  البتـه 
سـریال  ایـن  بـه  انتقاداتـی  نیـز  مجـازی 
داشـتند؛ تجمـع آدم ها دور یک سـفره و زیر 

یـک سـقف، ماسـک زیرچانه موقـع خوردن 
از  دراماتیـک  اسـتفاده درسـت  غـذا، عـدم 
ماسـک و حتـی شـخصیت کرونایی بـه نام 
سـیروس دامـاد نورالدیـن خانـزاده که علی 
صادقـی ایفایـش کـرد هم محل بحـث بود.

نمایش جاسوسی و حواشی!
تلویزیـون در چنـد سـال اخیـر علیرغم تمام 
تلاش هایـش عملکـرد موفقـی در سـاخت 
سـریال های جاسوسـی نداشـته اما »گاندو« 
یکـی از معـدود آثـاری بـود کـه ایـن قاعده 
را شکسـت و از کلیشـه های رایـج ایـن ژانر 
فاصلـه گرفـت. »گانـدو۲« اما از آن دسـت 
سـریال هایی بـود کـه بخاطـر حواشـی آن 
چهره هـای بغضـا سیاسـی نیـز بـه نقـد آن 
پرداختنـد و افـراد بسـیاری بـه داسـتان این 
سـریال واکنـش نشـان دادنـد. این سـریال 
در قالـب اجتماعـی امنیتـی سـاخته شـد و 
اولیـن قسـمت آن در 30 اسـفند 13۹۹ از 
شـبکه سـه تلویزیـون ایـران بـا کارگردانی 
جـواد افشـار و تهیه کنندگـی مجتبـی امینی 

شـد. پخش 
قسـمت اول گانـدو در خـرداد ۹8 از شـبکه 
3 پخـش شـد و ماجـرای آن دربـاره یکی از 
پـر سـر و صداترین پرونده هـای امنیتی چند 
سـال اخیر ایـران؛ یعنـی جیسـون رضاییان 
بـود. فـارغ از اهـداف گانـدو، بررسـی ابعـاد 
مجهـول ایـن پرونـده و فاصله از شـعارهای 
رایـج، مخاطبان خوبی برای سـریال دسـت 

و پـا کرد.
کامـل  در سـکوت  نیـز  گانـدو  دوم  فصـل 
تصمیـم  یـک  در  و  شـد  سـاخته  خبـری 
ناگهانـی بـه کنداکتور شـبکه سـه راه یافت. 
سـیما  از شـبکه سـه   »۲ »گانـدو  سـریال 
درصـد   55.8 بـا  فروردیـن  اول  هفتـه  در 
مخاطـب و رضایـت 8۷.۶ درصـدی درحـد 
زیـاد در رتبـه دوم سـریال های هفتـه اول 

نـوروز 1۴00 قـرار گرفتـه اسـت.
جایگزین کلاه قرمزی

هرچنـد جای خالـی کلاه قرمزی بـه عنوان 

سـریال نـوروزی 1۴00 بـه خوبی احسـاس 
می شـد، اما ظاهراً شـبکه دو با یک سـریال 
مفـرح بـه میـدان آمـده بـود. »هم بـازی« 
بـه کارگردانـی سـروش محمـدزاده و تهیـه 
کنندگـی نویـد محمـودی فیلـم سـاز مطرح 
اهـل افغانسـتان سـاخته شـد و درون مایـه 
بـه  و  داشـت  طنـز  و  اجتماعـی  عاشـقانه 
مشـکلات جوانـان می پرداخت و بـه هویت 
 ۲۷ از  سـریال  ایـن   داشـت.  ویـژه  نـگاه 
اسـفندماه سـال ۹۹راهـی آنتن صدا و سـیما 
شـد و فضای شـاد، ملودرام و عاشـقانه ای را 

بـرای بیننـدگان بـه تصویـر می کشـید. 
دیبـا زاهدی، حسـین مهری، کامـران تفتی، 
نیلوفـر کوخانـی، مریم مؤمـن، امیر کاظمی، 
آتیلاپسـیانی،  کیانـی،  پادینـا  ایمـان صفـا، 
همایـون ارشـادی، بهنـام تشـکر، کمند امیر 
سـلیمانی و علیرضـا اوسـیوند در آن ایفـای 

نقـش می کننـد.
نوستالژی مشهدی

سـریال »نـوروز رنگـی« از 30 اسـفندماه به 
عنـوان سـریال نـوروزی شـبکه پنـج سـیما 
روی آنتـن رفـت کـه در همان قسـمت های 
اولیـه بـا اسـتقبال مخاطبـان همـراه شـد. 
ایـن سـریال کـه بـه کارگردانـی علیرضـا 
مسـعودی )علـی مشـهدی( و تهیه کنندگـی 
داسـتانی  شـد،  سـاخته  تحویلیـان  اکبـر 
سـال 13۶۶  روزهـای  آخریـن  از  متفـاوت 
در حاشـیه شـهر مشـهد را روایـت کـرد و 
ماجـرا دربـاره یـک خانـواده مشـهدی بود و 
در فضای نوسـتالژیک دهه ۶0 می گذشـت. 
مخاطبـی کـه سـریال »نـوروز رنگـی« را 
می دیـد مثـل »پایتخـت« و »نـون خ« وارد 
فضـای قومیتـی جدیـد می شـد؛ این بـار نه 
مازنـدران و نـه کُـرد؛ بلکـه مشـهد مقدس. 
خاطـرات  مسـعودی  علـی  کـه  سـریالی 
خـودش را از دوران زندگـی اش بـه رشـته 
مجموعـه ای  بـه  را  آن  و  درآورد  تحریـر 

نـوروزی تبدیـل کـرد.
بـدون تردیـد هـر کـدام از شـهرهای ایران 

بـه  منحصـر  رسـوم  و  آداب  و  فرهنـگ 
ایـن  از  نیـز  مشـهد  و  دارنـد  را  شهرشـان 
قاعده مسـتثنی نیسـت. در این سریال سعی 
شـده بـود تـا به فرهنـگ و آداب و رسـومی 
پرداختـه شـود.  اسـت،  ایـن شـهر  در  کـه 
البتـه علـی مشـهدی به عنـوان نویسـنده و 
کارگـردان پـا فراتـر گذاشـته و بـرای اولین 
بـار صحنه هایـی از حـرم امـام رضـا)ع( در 

دهـه 13۶0 را نیـز بـه نمایـش در آورد.
بـه گفتـه منتقدین پیونـد اتفاقات سـریال با 
یکسـری اتفاقـات خـاص اجتماعـی در دهه 
13۶0 از جملـه ورود اولیـن تلویزیون هـای 
رنگـی بـه خانه هـا، دفـاع مقـدس، صمیمت  
... صحنه هایـی  و  یکدیگـر  بـا  همسـایه ها 
نوسـتالژیک و در عیـن حـال طنـز از نقـاط 
موفـق مـورد اقبـال بودن ایـن سـریال بود.

یوسـف  مثـل  بازیگرانـی  سـریال  ایـن  در 
سـیاوش  سـلیمی،  داریـوش  تیمـوری، 
مفیـدی، رابعـه اسـکویی و جـواد خواجـوی 

داشـتند. حضـور 
ماجرای معمولی ها

پایتخـت اولیـن سـریال نـوروزی 1۴00 
از  پایانـی سـال  از چنـد شـب  بـود کـه 
شـبکه یـک مهمـان  خانه هـا شـد و بعـد 
پایتخـت  داد.  خ«  »نـون  بـه  را  جایـش 
۶ مهم تریـن سـریالی بـود کـه بـه دلیـل 
و  نصـف   13۹۹ سـال  در  کرونـا  شـیوع 
نیمـه مانـد و در حالـی کـه مخاطبیـن از 
تسویه حسـاب نقـی و ارسـطو ناامید شـده 
بودنـد؛ ناگهان خبر رسـید که دو قسـمت 
پایانـی آن سـاخته می شـود تـا بالاخـره 
تکلیـف ایـن جـدال خانوادگـی مشـخص 
محسـن  آشـتی های  و  قهـر  از  شـود. 
تنابنـده و مدیـران صـدا و سـیما و تاییـد 
پایتخـت  سـاخت  مکـرر  تکذیب هـای  و 
۷ کـه بگذریـم، همـه مـا تـه دلمـان بـه 
ماجـرای معمولی هـا علاقه منـد بودیـم و 
لـذت تماشـای ایـن سـریال زیـر زبانمان 

اسـت! کـرده  مزه 
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سرپرست سازمان فرهنگی و اجتماعی 
شهرداری منصوب شد 

شهردار مشــهد طی حکمی، سرپرســت سازمان 
فرهنگی و اجتماعی شهرداری را منصوب کرد.

 به گزارش صبح امروز به نقل از پایگاه اطلاع رسانی 
شهرداری مشــهد، محمد رضاکلائی در این حکم 
مجتبی منتظری را به ســمت سرپرســت سازمان 

فرهنگی و اجتماعی شهرداری منصوب کرد.
دربخشــی از ابــلاغ شــهردار مشــهد خطاب به 
مجتبی منتظری آمده اســت: با عنایت به دانش و 

شایستگی های جنابعالی امید است ضمن برخورداری از خرد جمعی و جلب مشارکت همه ذی نفعان 
و با برنامه ریزی مناسب و نظارت دقیق بر امور محوله در حوزه مربوط، بیش ازپیش در جهت توسعه 

همه جانبه شهرداری مشهد مقدس و دستیابی به شهر هوشمند و شهروند مدار گام بردارید.
گفتنی است پیش از این محمد محسن مصحفی به عنوان معاون شهردار و رییس سازمان فرهنگی و 

اجتماعی شهرداری مشهد فعالیت داشت.

معاون مالی و پشتیبانی شهرداری مشهد تشریح کرد:

تولید انرژی سالیانه 1036 مگاوات ساعت در 
شهرداری مشهد

معاون مالی و پشتیبانی شهرداری مشهد به تشریح 
اقدامات انجام شده در زمینه سیاست ها و تاکیدات 
شــورای شــهر در خصوص بهره گیری از انرژی 
خورشیدی در مدیریت شــهری مشهد پرداخت  و 
گفــت: با بهره بــرداری از فاز ســوم نیروگاه های 
خوردشیدی شــهرداری مشهد تولید انرژی سالیانه 

103۶ مگاوات ساعت می شود.
به گــزارش صبح امــروز، رضــا خواجه نائینی در 

گفتگویی به تشریح پروژه احداث نیروگاه های خورشیدی شهرداری مشهد پرداخت و اظهارکرد: این 
پروژه با حمایت شــورای شهر مشهد و با توجه به تصویب نامه هیئت محترم وزیران مبنی بر الزام 
تامین ۲0 درصد انرژی مصرفی ساختمان های خود از انرژی های تجدید پذیر در دستورکار شهرداری 

قرار گرفت و خوشبختانه اقدامات ارزشمندی نیز تاکنون صورت گرفته است.
وی با بیان اینکه امروزه انرژی های نو در ســطح جهانی، با شتاب درحال گسترش و نفوذ هستند و 
آثار جبران ناپذیر ناشــی از عدم بکارگیری این نوع انرژی بر همگان آشکار شده است، گفت: وقوع 
تحولاتی نظیر تغییرات آب و هوایی بر اثر انباشت گازهای گلخانه ای در جو، افزایش تقاضای مصرف 
انرژی در سراسر جهان و گشوده شدن چشم اندازی روشن درمورد انرژی های تجدیدپذیر، سبب ایجاد 

نقطه عطفی در توسعه کاربرد این دسته از انرژی ها شده است.
وی در ادامه افزود: در سیاست های کلان ابلاغی شورای پنجم به شهرداری مشهد، همواره حرکت 
به سمت توسعه پایدار و کمک به حفظ محیط زیست مورد توجه بوده است؛ شهرمشهد پتانسیل خوبی 
برای بهره گیری از انرژی خورشــیدی دارد و لذا، بحث استفاده از پنل های خورشیدی در دستورکار 

مدیریت شهری قرار گرفت.
معاون مالی و پشــتیبانی شهرداری مشــهد با بیان اینکه در گام نخست، ســال ۹۷، با اعتبار 1.3 
میلیاردریال، اولین نیروگاه خورشیدی بر روی پشت بام شهرداری منطقه ۴ نصب شد، تصریح کرد: با 
توجه به موفقیت آمیز بودن نتیجه این اقدام، توسعه نصب و استفاده از پنل های خورشیدی با جدیت 

دنبال شد.
خواجه نائینی با اشــاره به تهیه برنامه احداث نیروگاه های خورشیدی در گام نخست، گفت: در ادامه 
ساختمان های شهرداری و مصرف و فضای بام آنها مورد پایش قرار گرفت و تجهیزات تولید داخل در 

کارگروه های تخصصی کمیسیون بهینه سازی مصرف انرژی نیز تخصصی بررسی شد.
وی با بیان اینکه اجرای نیروگاه ها طی 3 فاز صورت گرفت، تصریح کرد: خرید پنل های خورشیدی 
به ظرفیت ۶33 مگاوات با بودجه ۲5 میلیارد ریالی در اســفند ســال 13۹8 انجام و فاز اول پروژه در 
ســال 13۹۹ با احداث و بهره برداری از 10 نیروگاه خورشــیدی به ظرفیت 1۹5 کیلو وات با قابلیت 
مانیتورینگ آنلاین و بودجه 11 میلیارد ریالی انجام پذیرفت که در مجموع قابلیت تولید انرژی سالیانه 

33۶ مگاوات ساعت محقق شد.
خواجه نائینی گفت: نکته بسیار مهمی که در احداث این نیروگاه ها در نظر گرفته شده است استفاده از 
تجهیزات کاملا ایرانی از جمله اینورترها و پنل های خورشیدی ساخت داخل بوده و همچنین نرم افزار 

مانیتورینگ بومی جهت رصد این نیروگاه ها، طراحی و مورد بهره برداری قرار گرفته است.
وی با بیان اینکه در جانمایی این نیروگاه ها سعی شده به سبب ترویج فرهنگ بهره گیری از انرژی های 
تجدیدپذیر حداکثر دید بصری برای شــهروندان در نظر گرفته شــود، افزود: طی این اقدامات بنا به 
ارزیابیهای شرکت توزیع نیروی برق مشهد، شهرداری مشهد در طرح ملی تامین حداقل ۲0 درصد 
برق مصرفی ســاختمانها از انرژیهای تجدیدپذیر در میان دســتگاههای دولتی و نهادهای عمومی 

غیردولتی مشهد رتبه اول را کسب نمود.
معاون مالی و پشتیبانی شهرداری مشهد خاطرنشان کرد: از اسفندماه 13۹۹ فاز دوم پروژه با پیشرفت 
۴0 درصدی در حال اجرا می باشــد که در آن ۷ نیروگاه دیگر به ظرفیت ۲۷5 کیلووات و بودجه ۲5 

میلیارد ریالی تا اواخر اردیبهشت ماه سال 1۴00 به بهره برداری خواهد رسید.
خواجه نائینی در ادامه تشریح برنامه های پیش رو گفت: فاز سوم پروژه نیز به ظرفیت 1۶3 کیلووات در 
ســال جاری اجرا خواهد شد و با این نیروگاه ها، ظرفیت تولیدی به مجموع ظرفیت ۶۴8 کیلووات و 
تولید انرژی سالیانه 103۶ مگاوات ساعت می شود و شهرداری مشهد به عنوان پرچمدار بهره گیری 
از انرژی خورشیدی جهت مصارف ساختمان های خود در بین کلانشهرهای کشور معرفی خواهد شد.

مدیر عامل تاکسیرانی خبر داد

کاهش شکایت ها از تاکسیرانی مشهد
مدیر عامل ســازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری مشهد گفت: نسبت به سال گذشته 
کاهش شدیدی در شکایت ها داشتیم و یکی از دلایل کاهش شکایت پیاده کردن سیستم رسید سفر 
و نصب سه استند هوشمند درخواست تاکسی در مبادی ورودی راه آهن، پایانه مسافربری و فرودگاه 

هاشمی نژاد  است که رسید سفر  ارائه می کنند. 
احمد محبی در گفت وگو با ایســنا و با اشــاره به اینکه شکایت های  واصل شــده  در این دوران از 
قبل از عید تاکنون  فقط دو  مورد بوده  اســت ، بیان کرد: نسبت به سال گذشته کاهش شدیدی در 
شــکایات داشتیم و در بحث تخلفات بیشتر تخلفاتی که به ما اعلام شده نرخی بوده  است. یکی از 
دلایل کاهش شکایت پیاده کردن سیستم رسید سفر و نصب سه استند هوشمند درخواست تاکسی 
در مبادی ورودی راه آهن، پایانه مسافربری و فرودگاه هاشمی نژاد  است که رسید سفر  ارائه می کنند 
و مشخصات راننده، هزینه سفر و همه اطلاعاتی که راننده و مسافر به آن نیاز داشته باشند برای دو 

طرف ارائه می شود.
وی در خصوص مزایای این طرح بیان کرد:  خدمات ارائه شده از طریق این طرح دقیق تر است؛ به 
عنوان مثال اطلاعات هویتی  راننده و شماره تلفن همراه او  در اختیار مسافر قرار می گیرد و چنانچه 
مسافر اشیائی را جا گذاشت می تواند با راننده تماس بگیرد و درخواست کند که اشیاء را ارجاع دهد. 
یکی از مشــکلاتی که در گذشته مسافران و راننده ها با آن مواجه بودند  این بود که چون مسافران 
پول خرد به همراه نداشتند، کرایه سفر یا به نفع تاکسی و یا به نفع مسافر گرد می شد. که این موضوع 

با انجام پرداخت های الکترونیک رفع شد. 
مدیر عامل ســازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری مشهد ادامه داد: مسئله ای که خیلی 
برای هر مسافری مهم است قیمت  کرایه تاکسی است و همه دوست دارند که در کمترین زمان، با 
قیمت متعارف یا از پیش تعیین شده به مقصد خود برسند. در گذشته به دلایل مختلف، مانند همراه 
داشتن بار، توقف و ماندن در ترافیک، نرخ تاکسی  با نرخی که در ابتداء سفر، تعیین شده بود تفاوت  
می کرد. اما در حال حاضر در رسیدی که مسافر دریافت می کند مدت زمان تقریبی سفر، مسیر تردد 

و قیمت ثابت مشخص می شود. 
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معاون خدمات شهری شهرداری مشهد در بازدید از روند اجرایی اولین محل دفن زباله 
مهندسی و بهداشــتی دفن پسماند کشور، از پیشرفت فیزیکی ۹0 درصدی این پروژه 

بزرگ زیست محیطی خبر داد.  
به گزارش صبح امروز مهدی یعقوبی با اعلام این خبر اظهار کرد: روزانه حدود ۲ هزار 
تن پسماند در مشهد تولید می شود که حدود ۷0 درصد آن مواد آلی است و بخشی از آن 
تبدیل به شیرابه می شود که با دفن غیربهداشتی پسماند، شیرابه به آب های زیرزمینی 

نفوذ می کند و منجر به آسیب رساندن به محیط زیست می شود.
یعقوبی ادامه داد: از این رو با هدف توسعه و بهسازی محل دفن پسماندهای کلانشهر 
مشــهد، با تشــکیل کمیته تخصصی با همکاری متخصصان و مشــاوران سازمان 

شهرداری ها و دهیاری های کشور، کارشناسان و متخصصین دانشگاهی و همکاری موسسه همکاری های بین المللی ژاپن )جایکا( 
احداث بزرگترین لندفیل مهندسی بهداشتی دفن پسماند کشور از سال ۹8 در شهر مشهد و در کیلومتر 35 جاده میامی آغاز شد که 
اکنون در مراحل پایانی خود قرار دارد. وی گفت: این پروژه در مساحتی بالغ بر ۲۹ هکتار در حال اجرا است و براساس برنامه ریزی 

های صورت گرفته در اردیبهشت ماه سال جاری آماده بهره برداری خواهد بود.

شهردار مشهد با اشاره به ترافیک سنگین حدفاصل میدان قائم )عج( تا میدان استقلال 
در بزرگراه آزادی از احداث دوربرگردان زیرگذر آزادی به جانباز برای کاهش این ترافیک 

خبر داد. 
به گزارش صبح امروز، محمدرضا کلائی، شــهردار مشهد در یادداشتی که در صفحه 
شــخصی اش در اینستاگرام منتشر کرده است، اظهار کرد: »یکی از معضلات ترافیکی 
بزرگراه آزادی که متاســفانه تصادفات شــدید و زیادی رو ایجاد می کنه و هم باعث 
اتلاف وقت شهروندان عزیز میشه ترافیک سنگین حدفاصل میدان قائم )عج( تا میدان 
اســتقلال هست که خیلی از همشهریان هم انتقاداتی که نسبت بهش داشتن رو توی 

همین صفحه اعلام کرده بودن«.
وی ادامه داد: »موضوعی که نشون میداد دوربرگردان هم سطح کارایی لازم برای کاهش ترافیک رو نداره و با بررسی های انجام 

شده طرح دوربرگردان زیرگذر آزادی به جانباز نهایی شد«
شهردار  مشهد بیان کرد: »به امید خدا با همت همکارانم در سازمان عمران شهرداری مشهد طی هفته آینده عملیات اجرایی پروژه 

آغاز می شه و براساس برنامه زمانی 10 ماهه آماده بهره برداری خواهد شد.

پیشرفتفیزیکی۹۰درصدیمحلزبالهمهندسیوبهداشتیدفنپسماندمشهد دوربرگردانزیرگذرآزادیبهجانبازمشهداحداثمیشود

رئیسکمیسیوناقتصادیشورایشهرمشهدمطرحکرد:

پیشبینیتحققتامینمنابع52هزارمیلیاردتومانی
تاپایانشورایپنجم

رئیس کمیســیون اقتصادی، سرمایه گذاری و 
مشارکت های شورای اســلامی شهر مشهد 
گفت: شورای پنجم مصوبات و سیاست های 
و راهبردهای بی نظیــری در حوزه اقتصادی 
برای امور مدیریت شهری داشته از جمله آنها 
پیش بینی می شود تا پایان دوره به تحقق 5۲ 
هزار میلیــارد تومان تامین منابع محقق گردد 
که تاکنون حــدود ۴0 هزار میلیارد آن تحقق 
یافته است.به گزارش صبح امروز محمدحسین 
ودیعی در این باره گفت: از ابتدای کار شورای 
پنجــم دو راهبرد مشــخص در کمیســیون 

اقتصادی شــورا پیگیری شــده اســت. اول 
بهره برداری و مولدســازی منابــع اقتصادی 
شــهرداری از جملــه، املاک مســتقلات، 
تاسیســات و تجهیزات، ماشین آلات و منابع 
نقدی بود با این هدف که بتوان با اســتفاده از 
آنها منابع درآمدی پایدار برای مدیریت شهری 
ایجاد کرده تا منابع مورد نیاز برای هزینه های 

جاری شهر تامین شود.
وی افزود: در این راســتا شناســایی و مستند 
کردن مالکیت اراضی و ســاختمان ها و اموال 
راکد برای تولید نقدینگــی و تهاتر آنها برای 

پروژه های بزرگ سرمایه ای شهر در دستور کار 
قرار گرفت و از مجموع 5۲ هزار میلیارد تومان 
تامیــن مالی که تا پایان دوره کاری شــورای 
پنجم محقق می شــود؛ حدود۶0 درصد آن در 
حوزه اقتصادی و در قالب انتشــار انواع اوراق 
تامین مالی و واگذاری دارایی های سرمایه ای 
برای اجرای پروژه های جدید از جمله توسعه و 
تکمیل خطوط ۲، 3 و۴ قطارشهری و همچنین 
۷0 پروژه شــاخص عمرانی شــهر شــامل 
تقاطع های غیرهمسطح، بزرگراه ها، گذرگاه ها، 

پارک ها و پردیس تئاتر شهر بوده است.

وی ادامــه داد: راهبــرد دوم نیــز کمک به 
و  پروژهای ســرمایه ای شهر  سرمایه گذاران 
تسهیل امور سرمایه گذاری در حوزه هایی بود 
که با مدیریت شــهری مرتبط است. در حوزه 
صنعت ساختمان چندین مصوبه در خصوص 
پروژه های  و  مقیــاس  بــزرگ  پروژه هــای 
سرمایه گذاری داشــتیم، از جمله مصوبه ارائه 
بسته های مختلف مشــوق سرمایه گذاری که 
کمک بســزایی برای رونق سرمایه گذاری در 
این صنعت اســت همچنین تســهیل و رفع 
مشکلات حدود 30 پروژه مشارکتی بزرگ که 

سال ها متوقف شده بود از این جمله است.
نایــب رییس کمیســیون برنامــه و بودجه 
شورای شورای شهر مشهد اضافه کرد: تامین 
مالی پروژه های بزرگ شــهری با استفاده از 
روش های نویــن تامین مالی، اوراق صکوک، 
مرابحــه و اوراق ســلف در ایــن دوره برای 
پروژه های بزرگ حمل و نقلی شــامل خطوط 
قطار شهری و اتوبوسرانی، همچنین بهسازی 
و بازســازی بافت های فرســوده شهری یک 
نــوآوری اقتصادی بزرگ بــوده که در تاریخ 

مدیریت شهری مشهد بی سابقه است.

مدیرعامل شــرکت توســعه ارتباطــات ترافیکی 
شهرداری مشهد گفت: از روز گذشته دوچرخه های 

اشتراکی »بایدو« به بهرداری عمومی رسیده است.
به گزارش صبح امروز محمدمهدی اســدی با بیان 
ایــن مطلب، اظهار کرد: در ابتدای اجرای این طرح 
تا اسفند ماه سال گذشته بیش از 800 نفر متقاضی 
در سامانه دوچرخه های اشتراکی ثبت نام کردند که 
این تعداد هم اکنون به بیش از هزار مورد رســیده 

است. 
وی در خصــوص ســاعت کاری دوچرخــه های 
اشتراکی »بایدو«، افزود: در ابتدا این دوچرخه ها از 

ساعت ۶ تا 1۹ در ایستگاه ها قابل استفاده بودند اما در حال حاضر شهروندان می توانند از ساعت ۶ الی ۲0 از 
این دوچرخه ها استفاده کنند.

مدیرعامل شرکت توسعه ارتباطات ترافیکی شهرداری مشهد در خصوص تعداد ایستگاه های دوچرخه نیز، بیان 
کرد: در ابتدای طرح با 13 ایســتگاه از محور بولوار وکیل آباد تا هسته مرکزی شهر، فعالیت خود را آغاز کرد و 

تاکنون نیز تعداد ایستگاه ها به بیش از ۴0 مورد افزایش پیدا کرده است.
اسدی تاکید کرد: همچنین ما این قول را به عموم شهروندان خواهیم داد که با افزایش تقاضا، تعداد ایستگاه ها 
و دوچرخه ها افزایش پیدا کند و در حال حاضر در حال خرید دوچرخه برای افزودن به ناوگان حمل و نقل پاک 

هستیم و تعداد ایستگاه ها را در آینده نزدیک به ۶0 ایستگاه افزایش خواهیم داد. 
وی در خصوص نحوه ثبت نام نیز تصریح کرد: شهروندان فقط کافی است که اپلیکیشن شهرمن را نصب کنند 

و در قسمت جیب من حساب کاربری خود را فعال کنند تا امکان کرایه دوچرخه فراهم شود.
مدیرعامل شرکت توسعه ارتباطات ترافیکی شهرداری مشهد در خصوص نحوه استفاده از دوچرخه های اشتراکی 
برای سیســتم عامل IOS، ادامه داد: با توجه به مشــکلات موجود در برخی از تلفن های همراه موجود در بازار 
همکاران ما در ســازمان  فاوا به طراحی و اجرای نسخه تحت وب شهر من اقدام کردند تا امکان استفاده برای 

افراد دارای این سیستم عامل نیز فراهم شود.
گفتنی اســت که سامانه تلفنی 31۲۹31۲۹ به صورت شــبانه روزی آماده پاسخگویی به سوالات شهروندان 

خواهد بود.
سامانه پیامکی ما نیز با شماره 3000003000 فعال است.

معاون عمران، حمل ونقل و ترافیک شهرداری مشهد 
گفت: درحالَ حاضر سه سطح از چهارسطح پروژه بزرگ 
تقاطع غیر همسطح آزادگان شــامل زیرگذر، میدان و 
یکی از پل های پروژه آماده بهره برداری شده است و به 

زودی افتتاح خواهد شد.
به گزارش صبح امروز، خلیل الله کاظمی در این خصوص 
افزود: برای رفع مشکل و ضرورت های ترافیکی،عملیات 
اجــرای پروژه تقاطع چهار ســطحی آزادگان در محل 
اتصال بزرگراه آیت الله هاشمی رفسنجانی، بزرگراه امام 
علی)ع( و میدان نمایشگاه در غرب مشهد ۲5 مرداد ۹8 
آغازشد.وی ، بابیان اینکه تقاطع میدان نمایشگاه دارای 

چهار سطح است که سطح منفی یک آن بولوار نمایشگاه را به بولوار آیت الله هاشمی رفسنجانی متصل می کند اظهار 
کرد: ســطح صفر این پروژه نیز به صورت میدان اجراشده است که این دو سطح اکنون آماده بهره برداری شده است.

معاون عمران، حمل ونقل و ترافیک شــهرداری مشهد، ادامه داد: سطح مثبت یک این تقاطع نیز، شرق بزرگراه امام 
علی )ع( را به غرب این بزرگراه و به سوی چناران متصل می کند .

کاظمی تصریح کرد: همچنین سطح مثبت دو تقاطع غیر همسطح آزادگان که دارای دو چپ گرد است بزرگراه امام علی 
)ع( را به بولوار نمایشگاه و دیگری غرب بزرگراه امام علی)ع( از سمت چناران را به بولوار آیت الله هاشمی رفسنجانی 
متصل خواهد کرد.وی با اشاره به اینکه عرشه پل های تقاطع غیر همسطح آزادگان به صورت قطعات سگمنت اجراشده 
اســت، گفت: اکنون نصب قطعات سگمنت عرشه پل چپ گرد از بولوار امام علی )ع( به بولوار نمایشگاه و همچنین 
عملیات کابل کشی و تزریق بتن، زیرسازی و آسفالت آن نیز به پایان رسیده است و همزمان با زیرگذر و میدان افتتاح 
خواهد شــد.معاون عمران، حمل ونقل و ترافیک شهرداری مشهد خاطرنشان کرد: همچنین در حال حاضر عملیات 
احداث پل اصلی تقاطع چهار سطحی آزادگان در مسیر مشهد به چناران نیز با عملیات پایه گذاری آغازشده و قطعات 
سگمنت موردنیاز آن نیز در کارگاه در حال تولید است.وی اضافه کرد: در کنار آن پایه های بتنی چپ گرد تقاطع غیر 
همســطح آزادگان از سمت چناران به بزرگراه آیت الله هاشمی رفسنجانی نیز در حال اجرا است که در تابستان سال 
1۴00 آماده بهره برداری خواهد شد.کاظمی، تصریح کرد: در کنار عملیات اجرایی احداث تقاطع غیر همسطح آزادگان 
پــروژه تعریض پل چهل بازه اجرا و عرض این پل به 3۶ متــر افزایش پیدا خواهد کرد.معاون عمران، حمل ونقل و 
ترافیک شــهرداری مشهد افزود: خوشــبختانه در حال حاضر عملیات اجرایی سه سطح از این پروژه بزرگ به همراه 

فضای سبز و نورپردازی آن شامل زیرگذر ، میدان و یکی از پل ها به پایان رسیده و به زودی افتتاح خواهد شد. د 
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معاون معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری خراسان رضوی:
۵0۵ طرح در 78 محله حاشیه مشهد اجرا می شود

معاون استاندار خراسان رضوی گفت: 505 طرح 
عمرانی در قالب طرحهای بازآفرینی شــهری در 
۷8 محله واقع در حاشــیه کلانشهر مشهد اجرا 
می شود که هزینه اجرای این طرح ها از وضعیت 
موجود تا رســیدن به وضعیت مطلوب حدود 80 
هزار میلیارد ریال برآورد شده که ۴0 هزار میلیارد 

ریال آن اختصاص یافته است. 
بــه گزارش صبــح امروز ســید کمــال الدین 
میرجعفریان اظهار کرد: امید اســت با تخصیص 
این اعتبارات اجرای طرحهای عمرانی در حاشیه 
شهر مشهد سرعت بیشتری بگیرد و بتوان تا پایان 

سال دستاورد مطلوبی در این بخش داشت.

وی ادامه داد: در نخســتین روزهای ابتدای سال 
امروز اینجانب به همراه شهردار مشهد در نشستی 
با معاون وزیــر راه و شهرســازی و مدیرعامل 
شرکت بازآفرینی شــهری ایران برنامه اجرایی 
طرحهای عمرانی مصوب حاشیه شهر مشهد را 

پیگیری کردیم.
معــاون هماهنگی امــور عمرانی اســتانداری 
خراســان رضوی گفت: این نشست در راستای 
پیگیری نحوه اجــرای برنامه 130 طرح مصوب 
ســتاد بازآفرینی شهری در حاشیه شهر مشهد و 
تخصیص ۴0 هزار میلیارد ریال اعتباراتی که پیش 
از آغاز سال جدید به اجرای این طرحها اختصاص 

یافته بود برگزار شد.
میرجعفریان افزود: در حال حاضر در مشهد حدود 
یک میلیون و ۲50 هزار جمعیت حاشیه نشــین 
وجــود دارد کــه اگر با عزم جدی از گســترش 
حاشیه نشــینی جلوگیری نکنیم شاهد معضلات 

فراوان خواهیم بود.
31 شــهر از 81 شــهر خراســان رضوی دارای 
محلات هدف بازآفرینی است که مشتمل بر 11۷ 
محله و ۹ هزار و ۲0۲ هکتار است. در این تعداد 
شهر 1.۷ میلیون نفر در محلات هدف بازآفرینی 

شهری زندگی می کنند.
ســهم خراســان رضوی ۶.5 درصد از ســطح 

محــلات و 8۲ دهم درصــد از جمعیت محلات 
هدف بازآفرینی در کشور است. ۶ شهر خراسان 
رضوی دارای سکونتگاههای غیررسمی به میزان 

پنج هزار و ۶00 هکتار، 30 شهر استان چهار هزار 
و ۹00 هکتار بافت فرسوده و 1۹ شهر به میزان 

چهار هزار و 300 هکتار بافت تاریخی دارند.
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 جراحت عمیق علیه خرید جدید مشهدی ها؛

حمله وحشیانه خفت گیرها به هافبک پدیده
هافبک جدید پدیده در راه بازگشت از تمرین گرفتار حمله سارقین شد و آسیب شدیدی دید.
به گزارش »ورزش سه« روز گذشته سینا زامهران هافبک مشهدی سابق فولاد که بازیکن 
آکادمی پدیده به شــمار می رود، با امضای قراردادی یک و نیم ســال روز گذشــته به تیم 

سابقش بازگشت و شاگرد مهدی رحمتی شد.
زامهران پس از امضای قرارداد در تمرین روز گذشــته تیمش حاضر شد اما در راه بازگشت 
از تمرین، مورد حمله ســارقین قرار گرفت و علی رغم آن که مقاومتی مقابل سارقین نداشت 

و گوشی خود را به آن ها داد، به شدت مجروح شد.
در تصویری که زامهران در صفحه اینستاگرام خود منتشر کرده، جراحت عمیقی روی دست 

و پای او مشاهده می شود.
سینا زامهران که فصل گذشته در فولاد دچار پارگی رباط صلیبی شده بود، پس از گذراندن 
دوران نقاهت امیدوار اســت بتواند در پدیده به موفقیت های گذشته خود ادامه دهد و بتواند 

در مشهد بار دیگر روزهای خوبی را سپری کند.
سینا زامهران در استوری خود در شرح اتفاقی که برایش رخ داده اعلام کرد که حال عمومی 

او مساعد است و تحت درمان روزهای خود را می گذراند.

گل محمدی:دیگر بازی آسان وجود ندارد
ســرمربی تیم فوتبال پرســپولیس با تاکید بر این که از این به بعد دیگر بازی آسانی در لیگ 
وجود ندارد و همه دیدارها ســخت هستند گفت: شناخت خوبی از پدیده داریم و امیدوارم به 

پیروزی برسیم.
یحیی گل محمدی درباره دیدار امروز پرســپولیس مقابل پدیده خراســان گفت: ابتدا سال نو 
را به همه تبریک می گویم و آرزو می کنم امســال برای همه ایرانی ها همراه با اتفاقات خیلی 
خوبی باشــد. جا دارد از استقبال زیاد هواداران عزیز مشهدی تشکر کنم که در فرودگاه، هتل 

و همچنین مسیر رسیدن به هتل در کنارمان بودند.
وی ادامه داد: مشــهد همیشه برای من شهری خاطره انگیز و دوست داشتنی بوده؛ خوشحالم 
که دوباره در مشــهد و در محضر امام رضا )ع( هســتیم. هواداران مشــهدی جزو بهترین ها 

هستند و باز هم از آنها تشکر می کنم.
ســرمربی تیم فوتبال پرســپولیس ادامه داد: فردا بازی مهمی با پدیده داریم. چیزی به اسم 
بازی آســان در لیگ وجود ندارد و هرچه به پایان فصل نزدیک می شــویم بازی ها حساس تر 

و سخت تر هم می شوند.
گل محمــدی گفت: مثل همیشــه تیم حریف را آنالیز کرده ایم و نقاط ضعف و قوت شــان را 
می شناســیم. پدیده تیم خیلی خوبی است که به لحاظ سرعتی و بازیکنان خوبی دارد. ما هم 
در این مدت تمرینات خوبی داشته ایم و یک بازی دوستانه هم مقابل سایپا داشتیم که محک 

خوبی برای تیم بود.
سرمربی پرسپولیس در ادامه گفت: بعد از تعطیلی چند روزه لیگ این اولین بازی است و قطعاً 
بازگشت به شرایط مسابقه سخت است. به همه بازیکنان تیم ایمان داریم؛ آنها نشان دادند که 
مرد روزهای سخت هستند و با تمامی مشکلاتی که دارند با تمام وجود در خدمت تیم هستند.
گل محمــدی در پایان گفت: به تک تک شــان افتخار می کنیم و مطمئن هســتم که برای 
ســربلندی پرسپولیس و هواداران حتی حاضرند از جانشان مایه بگذارند. بازی راحتی در پیش 
نداریم و برای انجام یک بازی خوب و ان شــاءالله کسب پیروزی به اینجا آمده ایم و امیدوارم 

با یک بازی حساب شده بتوانیم پیروزی را به هواداران مان هدیه کنیم.

بوکسدرسال۹۹

پایانطلسم
۱۱سالهوحسرت
افزایشسهمیهالمپیک

سـال ۹۹ بـرای بوکس ایران در حالی سـپری 
شـد کـه سـرانجام طلسـم 11 سـاله عـدم 
برگـزاری مسـابقات لیـگ بوکـس شکسـته 
شـد و شـهر اراک شـاهد جدال بوکسـورهای 

کشـورمان در قالـب مسـابقات لیـگ بـود.
بـه گـزارش تسـنیم، بوکـس ایـران در سـال 
بی حاشـیه ترین  و  آرام   از  یکـی  گذشـته 
سـال های فعالیت خود را پشـت سـر گذاشت. 
و  مصاحبه هـا  از  خبـری  گذشـته  سـال  در 
نداشـت  وجـود  گذشـته  سـالیان  اعتراضـات 
در  و جوانـان  بزرگسـالان  ملـی  تیم هـای  و 
آرامـش خـود را بـرای حضـور در مسـابقات 

المپیـک و قهرمانـی جهـان آمـاده کردنـد.
قبایی زاده دبیر فدراسیون بوکس شد

پـس از اینکـه حمیدرضا قبایـی زاده در بهمن 
مـاه سـال ۹8 جایگزیـن شـهریار رحمانی در 
پسـت دبیری فدراسـیون بوکس شـد و حکم 
سرپرسـتی خـود را دریافـت کـرد، در نهایـت 
در خـرداد مـاه سـال گذشـته با حکم حسـین 
ثـوری به عنوان دبیر فدراسـیون انتخاب شـد.

آغاز فعالیت بوکس در نیروهای مسلح
فدراسـیون بوکـس در ادامـه برنامه های خود 
بـرای ورود بوکـس بـه نهـاد نظامـی کشـور، 
بـا همـکاری سـتاد کل نیروهـای مسـلح و 
انتخـاب امیر صارمـی به عنـوان رئیس هیئت 
بوکـس نیروهـای مسـلح، فعالیت این رشـته 
را در نیروهـای مسـلح رسـماً آغـاز کـرد. در 
ادامـه نیـز امیـر صارمی طی حکمی از سـوی 
حسـین ثـوری بـه عضویـت هیئـت رئیسـه 

فدراسـیون بوکـس در آمـد.
تیـم بوکـس منتخـب ارتـش نیـز نیـز بـرای 
مسـابقات  در  حضـور  جهـت  آماده سـازی 
نظامیـان جهـان )سـیزم( که در سـال ۲0۲1 
برگـزار می شـود، بـرای اولیـن بـار در تاریـخ 
یـک  قالـب  در  مسـلح  نیـروی  ورزش هـای 

دیـدار تدارکاتـی به مصـاف تیم ملی سـوریه 
رفت تا نخسـتین دیـدار تدارکاتی خـود را نیز 
در سـال گذشـته پشـت سـر گذاشـته باشـد.
پرداخت پاداش نفرات المپیکی در اولین 

فرصت
پـس از پرداخـت پـاداش 50 میلیـون تومانی 
نایـب رئیـس فدراسـیون  سـیامک صالحـی 
دانیـال  و  موسـوی  شـاهین  بـه  بوکـس 
از  ملـی  تیـم  بازگشـت  از  پـس   شـه بخش 
مسـابقات کسـب سـهمیه المپیـک در اردن، 
فدراسـیون بوکـس نیـز در اردیبهشـت مـاه 
سـال گذشـته در مراسـمی بـه دو ملی پـوش 
المپیکـی و سـرمربی تیـم ملـی بوکـس بـه 
دلیـل کسـب سـهمیه المپیـک 30 میلیـون 

تومـان پرداخـت کـرد. 
بوکس شاگرد اول رشته های رزمی در 

شروع تمرینات
رشـته  اولیـن  به عنـوان  بوکـس  ملـی  تیـم 
رزمـی در سـال کرونـا تمرینـات و اردوهـای 
آمادگـی خـود را در ۲0 شـهریور مـاه آغـاز 
چهـار  حضـور  بـا  ابتـدا  در  اردویـی  کـرد. 
بوکسـور آغـاز شـد و در ادامـه رفتـه رفتـه به 
تعـداد نفـرات حاضـر در اردو نیـز اضافه شـد.
بعـد  اسـتکی  علیرضـا  شـاگردان  تمرینـات 
از شـروع اردوهـا تـا پایـان سـال بـه صورت 
منظـم ادامـه داشـت تـا عـلاوه بـر آمادگـی 
کشـورمان،  بوکـس  المپیکـی  ملی پـوش  دو 
سـایر بوکسـورها نیز خـود را بـرای حضور در 
مسـابقات جهانـی کسـب سـهمیه المپیک در 

کنند. آمـاده  پاریـس 
آماده سازی شاگردان مهدی پور برای 

حضور در مسابقات جهانی
پایـه  تیم هـای  فعالیت هـای  کـه  سـالی  در 
اکثـر رشـته های ورزشـی از جمله رشـته های 
رزمـی تعطیـل بود، تیـم ملی جوانـان بوکس 

از مهرمـاه سـال گذشـته  تمرینـات خـود را 
بـا حضـور ۲0 بوکـس در سـنندج آغـاز کرد. 
ملـی  تیـم  آماده سـازی  بـرای  کـه  اردویـی 
جوانـان بـرای حضـور در مسـابقات قهرمانی 
جهان لهسـتان آغاز شـد و در طول سـال نیز 
بـا برگزاری مسـابقات انتخابـی درون اردویی 
و برگـزاری اردو در شـهرهای مختلـف ادامـه 

داشت.
در  جهـان  جوانـان  قهرمانـی  مسـابقات 
فروردیـن ماه سـال جاری در لهسـتان برگزار 
خواهـد شـد و طبـق تصمیـم فدراسـیون و 
رضـا مهدی پـور سـرمربی تیـم جوانـان قـرار 
ایـن مسـابقات حضـور  تیـم در  ایـن  اسـت 
داشـته باشـد. بوکسـورهای جوان کشـورمان 
در ادامـه مسـابقات قهرمانـی آسـیا را نیـز در 

سـال جـاری پیـش رو خواهنـد داشـت.
راسـتای  در  بوکـس  فدراسـیون  همچنیـن 
در  حضـور  بـرای  تیـم  ایـن  آماده سـازی 
حضـور  زمینـه  جهـان  قهرمانـی  مسـابقات 
تیـم جوانـان آذربایجـان را در ایـران فراهـم 
کـرد تا بوکسـورهای جوان کشـورمان اردوی 

مشـترکی بـا ایـن تیـم برگـزار کننـد.
نامگذاری سالن شماره 9 به نام »حاج 

احمد ناطق نوری«
فدراسـیون بوکـس در سـال گذشـته و پـس 
از تقسـیم سـالن شـماره ۹ میـان رشـته های 
و  تکریـم  راسـتای  در  کاراتـه،  و  بوکـس 
احتـرام بـه احمـد ناطـق نـوری که بـه مدت 
۲8 سـال ریاسـت ایـن فدراسـیون را برعهده 
داشـت، سـالن شـماره ایـن مجموعـه را بـه 
نـام ناطق نـوری کـرد تـا از سـال ها زحمـات 
و تـلاش رئیـس سـابق فدراسـیون تجلیـل 

انجـام داده باشـد.
تعویض بردبار با صادق پور

برگـزاری  آغـاز  از  پیـش  ثـوری  حسـین 

سـال  در  بوکـس  برتـر  لیـگ  رقابت هـای 
صادق پـور  فـرزاد  حکمـی  طـی  گذشـته، 
داور سـه سـتاره بوکـس ایـران را به عنـوان 
رئیـس کمیتـه داوران منصـوب کـرد. پیـش 
از صادق پـور، بابـک بردبـار ریاسـت کمیتـه 
داوران فدراسـیون بوکس را بر عهده داشـت.
شوک بزرگ بوکس ایران با لغو مسابقات 

انتخابی المپیک پاریس
تلخ تریـن خبـر بـرای بوکـس ایران در سـال 
گذشـته در اواخـر بهمـن مـاه و با اعـلام لغو 
المپیـک  انتخابـی  کامـل مسـابقات جهانـی 
بود. مسـابقاتی کـه قرار بـود از 15 خرداد ماه 
سـال جـاری در پاریس برگزار شـود و نفراتی 
کسـب  فرصـت  قـاره ای  مسـابقات  در  کـه 
سـهمیه المپیک را نداشـتند، در این مسابقات 
المپیـک  در  حضـور  بـرای  را  خـود  شـانس 
توکیـو امتحـان کننـد. اتفاقـی که باعث شـد 
فدراسـیون  قـاره ای مـلاک  مسـابقات  تنهـا 
جهانـی بـرای حضـور در مسـابقات المپیـک 
باشـد و بوکـس ایـران نیـز فرصـت افزایـش 
تعـداد سـهمیه های خـود را با وجـود برگزاری 
و  آماده سـازی  اردوهـای  مختلـف  مراحـل 

دیدارهـای تدارکاتـی از دسـت بدهـد.
دو  شـه بخش  دانیـال  و  موسـوی  شـاهین 
بوکسـور کشـورمان هسـتند که در مسـابقات 
بـه  موفـق   ۹8 سـال  اسـفندماه  در  قـاره ای 

المپیـک شـدند. کسـب دو سـهمیه 
در  المپیـک  گزینشـی  مسـابقات  لغـو  بـا 
باقیمانـده  پاریـس، قـرار اسـت 53 سـهمیه 
میـان نفراتـی کـه در لحظـات آخر مسـابقات 
قـاره ای  از کسـب سـهمیه بازماندند، تقسـیم 
شـود. احتمالـی که بـا توجه به شکسـت امید 
احمدی صفـا بوکسـور وزن 5۲ کیلوگرم ایران 
در دیـدار رده بنـدی مسـابقات قـاره ای مقابل 
حریـف اسـترالیایی بارقه هـای امیـد را بـرای 

المپیکـی شـدن ایـن بوکسـور افزایـش داده 
. ست ا

پایان طلسم 11 ساله
سـرانجام و پـس از 11 سـال عـدم برگـزاری 
مسـابقات لیـگ در بوکس ایران، طلسـم این 
اتفـاق در ۴ اسـفند مـاه سـال گذشـته و با به 
صـدا درآمـدن زنگ آغاز مسـابقات شکسـته 
شـد و بوکسـورهای کشـورمان در قالـب 10 
تیـم و در اسـتان مرکـزی و شـهر اراک بـه 
مصاف هـم رفتند. اتفاقی کـه قطعاً مهمترین 
دسـتاورد فدراسـیون بوکس در سـال گذشـته 
و در شـرایط کرونایـی بـود و باعـث شـد تـا 
شـور و هیجـان زیـادی میـان بوکسـورها و 
مختلـف  اسـتان های  در  کشـورمان  مربیـان 

شـود. ایجاد 
تیـم پلیمـر خلیـج فـارس در نهایـت و پـس 
بـا  از هفـت روز رقابـت در 10 اسـفند مـاه 
برتـری مقابـل هیئـت بوکـس خوزسـتان به 
مقـام قهرمانـی رسـید و جـام قهرمانـی ایـن 
مسـابقات را بـالای سـر بـرد. تیـم بـاران پل 
اراک نیـز با انصـراف تیم کرمانشـاه از حضور 
در دیـدار رده بنـدی در جایـگاه سـوم ایسـتاد.
مشخص شدن تاریخ رقابت های قهرمانی 

آسیا
در حالـی کـه پیـش از این قرار بود مسـابقات 
قهرمانـی آسـیا بعـد از رقابت هـای المپیـک 
توکیـو برگـزار شـود، طبـق برنامـه جدید این 
رقابت هـا از اول خـرداد سـال آینـده در شـهر 

دهلی نـو کشـور هنـد برگـزار خواهد شـد.
طبـق اعـلام کادر فنـی تیـم ملـی بوکـس 
ملـی کشـورمان  تیـم  ترکیـب  اسـت  قـرار 
بـرای حضـور در ایـن مسـابقات تـا اواخـر 
اردیبهشـت مـاه مشـخص شـود و تیـم ملی 
بـه  مسـابقات  ایـن  وزن  هفـت  در  ایـران 

میـدان بـرود.

روز هاى پایان سال مثل یه بازار شلوغه، همه کلى کار داریم که باید تا قبل سال نو انجام بشه و حواسمون هست 
که این میون چیزى رو گم یا فراموش نکنیم. درست مثل پدر و مادرى که تو یه بازار شلوغ محکم دست بچه شون 
رو مى گیرن مبادا که گم بشن، محک هم بیش از20 هزار کودك داره که دغدغه نجات زندگیشون نباید تو روزهاى 
پر هیاهوى پایان سال گم بشه. درسته که این روزها باید از هم دور باشیم تا سلامت بمونیم ولى بیایین با مشارکت 

در تأمین هزینه درمانى و حمایتى، دست فرزندان محک رو محکم تر بگیریم.   

تو هیاهوى پایان سال، دست بچه هاى محک رو محکم تر بگیریم
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اتفاقی بزرگ به هزینه آمریکا
مهدیعربصادق

معاونسیاسیحزبموتلفهاسلامیاستانتهران
سند بالادســتی که ایران 
و چین، هم زمــان با 50 
امین ســالگرد روابط نوین 
در  دو کشــور  دیپلماتیک 
تهران به عنوان یک نقشه 
همکاری  تحقق  برای  راه 
هــای جامــع راهبــردی 

بین دو کشــور بر روی آن توافق کرده اند، برنامه ای 
سیاســی-راهبردی، اقتصادی و فرهنگی اســت که 
روابط دو کشــور در ابعاد مختلف  سیاســی، فرهنگی 
- راهبردی ،اقتصادی در افق بلندمدت را تقویت می 
نمایــد و واگذاری هیچ منطقــه و یا انحصار متقابل و 
یک جانبه ای در این ســند وجود نــدارد و نیز حاوی 
واگذاری اداره ، مدیریت و یا بهره برداری هیچ منطقه 

، هیچ بخشی از خاک و جزیره ای نیست.
این اتفاقی بزرگی اســت که به هزینه و ضرر آمریکا 
باعث تقویت منافع اســتراتژیک هر دو کشور ایران و 

چین خواهد شد.
در اصل در این توافق، یک پیشــنهاد برای برنامه ای 
۲5 ســاله اســت که تازه باید بر مبنای آن شروع به 
توافق های بعــدی نمود و ســرمایه گذاری چین در 
ایران را حدود ۴00 میلیارد دلار است که از این مبلغ، 
۲80 میلیارد دلار آن در صنایع نفت و گاز کشــورمان 
و 1۲0 میلیارد دلار در زمینه توســعه و به روزرســانی 
ســرمایه گذاری  تولید  و  زیرســاخت های حمل ونقل 

خواهد شد.
این سند راهبردی در بعُد اقتصادی به دنبال همکاری 
در حوزه های نفت، صنعت و معدن و حوزه های مرتبط 
با انرژی و  مشارکت ایران در ابتکار کمربند-راه چین 
و همکاری در توســعه مناطق ویژه و آزاد از جمله در 
ســواحل مکران وجود دارد . همچنین همکاری های 
مالــی، بانکی، گمرکی و زیر ســاختی و ارتباطی را با 
تکیه بر توسعه ســرمایه گذاری و تامین مالی پروژه ها 
گســترش دهند و تأکید می شــود این سند در حال 
حاضر یک برنامه و نقشــه راه اســت و برای نیل به 
مرحله اجرایی، مطابق اصل یکصد و بیســت و پنجم 
که صراحت دارد »امضــای عهد نامه ها. مقاوله نامه 

ها. موافقت نامه ها و قراردادهای دولت ایران با سایر 
دولــت ها و همچنین امضــای پیمان های مربوط به 
اتحادیه های بیــن المللی پــس از تصویب مجلس 
شــورای اســلامی با رئیس جمهور یا نماینده قانونی 
اوست« طبعا مراحل قانونی خود را در مجلس شورای 
اســلامی و با نظارت شورای نگهبان طی خواهد کرد 
لذا هیچ جایــگاه برای داد و فریاد مغرضان و غافلان 
وجود ندارد. در روزهای اخیر پس از امضای این سند 
همکاری شــاهد بوده ایم که نشــریات و رسانه ها و 
برخی متفکران و مســئولین نظام سلطه غرب از این 

سند و همکاری به تلخی برای خود یاد نموده اند.
کما اینکه نیویورک تایمز این توافق را نقطه شکست 
پروژه انزوای ایران یاد نموده است و یا آقای بنجامین 
نورتن این سند را میخی در تابوت هژمونی آمریکا در 
آســیای غربی می داند و ایشان تصریح می کنند که 
پیش بینی رهبر)معظم( ایران از آغاز دوره پسا آمریکا 
صحیح بوده اســت. ولید فارس از جمهوری خواهان 
آمریکا و  متخصص در ترور و خاورمیانه می گوید به 
لطف معماران Iran Deal در به تعویق انداختن تغییر 
در رژیــم ایران، اکنون با این همکاری مشــترک ۲5 
ســاله در حوزه استراتژیک، نظامی،تجاری و ... تهران 
بســیار مقتدر تــر از قبل خواهد بــود و این فاجعه بر 
عهده اوباما و بایدن است. اظهارات دو روز اخیر پمپئو 
یا ســایر مقامات رژیم آمریــکا عمق اهمیت موضوع 
را نشــان می دهد  پس این همکاری فرصتی اســت 
که می تواند در این بزنگاه فشــار آمریکا را بشــکند و 
به همین دلیل اینگونه از ســوی مقامات رژیم آمریکا 
و رژیم صهیونیســتی مورد هجمه قرار گرفته اســت. 
اقتصادی بزرگ و ابر قدرت اقتصادی اول دنیا در چند 
ســال آتی چین می خواهد وارد عرصه ای از روابط با 
کشــور بشــود. بعد یک طیف از جریان های مختلف 
می گویند کشــور را فروختند!! البته اگــر با دلیل و از 
روی آگاهی باشد نقد اشکالی ندارد ولی نه برای یک 

عده مغرض و شائبه دار.
حدود 5  ســال قبل در ســفر رئیس جمهور چین  و 
دیدار ایشــان با رهبری معظم انقلاب اعلام آمادگی 
همکاری مشــترک نمودند بهر حال چین یک منافعی 
دارد و بدیهی هم هســت در کنــار این موضوع یک 
تقابلی با آمریکا دارد. که یک اشــتراکاتی برای ایران 

و چین پیــش می آورد و تولید فرصت کرده اســت. 
یعنــی در حالی که آمریکا می گوید فشــار حداکثری 
و تحریم هــای ثانویه را اعمــال می کند، چین آمده و 
این پیشــنهاد را ارائه داده اســت، پس این پیشنهاد 
همکاری های راهبردی در این شرایط مطرح شده و از 
این حیث هم برای ما و هم برای طرف مقابلی که به 
ما فشــار می آورد، مهم است. و باید این فرصت را به 
نفع مردم و منافع ملی در مقابله با نظام ســلطه غرب 

شکوفا نمود.
با این سند راهبردی اولا از حمایت های بیش از پیش 
چین در شــورای امنیت بهره خواهیم برد و رشد تولید 
نفت و گاز را در میادین رقم خواهد زد و منجر به رشد 
صادرات نفت ایران خواهد شد، همچنین باعث تولید 
خودروی مشترک جهت صادرات خواهد شد که بخش 
قابل توجهی از موضوعات مربوط به اشتغال و اقتصاد 

را حل خواهد نمود.
در مورد مخالفت ها اولا سؤال مهم این است که چه 
کســی این موضوع را به نحوی کــه مطلوب آمریکا 

است در رسانه ها مطرح کرد؟ 

سوال دوم این ســت که که وقتی چین سال ۹۴ آمد 
این پیشــنهاد را داد و اعلام آمادگی کرد، چرا تا سال 
۹۹ معطل شــده است؟ چه بســا اگر موضوع به موقع 
مطرح و پیگیری شده بود، مناسبات گسترده و سازنده 
اقتصادی با ســایرین را هم تحت تاثیر قرار می داد و 
اولویت سیاست خارجی کشور تصحیح شده و چه بسا 

دشمن را در اتخاذ راهبرد فشار دچار تردید می کرد.
ثالثا مخالفین این توافقنامه دو گروه اند که گروه اول 
فاقد تحلیل سیاسی درست هستند. این افراد چیزهایی 
به شکل کم عمق می گویند که باید با اغماض از کنار 
حرفهایشــان گذشــت. اما گروه دوم کسانی اند که با 
نظام مشکل دارند و چشم امیدشان هنوز هم به غرب 
اســت که حرفهایشان بیشــتر جنبه پلمیکی سیاسی 
دارد. یعنی اگر خودشــان هم بودند، همین کار فعلی 
را انجام می دادند ولی چون در چنین شرایطی نیستند، 
سخنان انتقادآمیز مطرح می کنند. به نظرم حرف های 
هــر دو گروه فاقد عمق و ارزیابی کافی اســت. مردم 
عزیز کشورمان می دانند دنیا فقط غرب نیست و تمام 
غرب هم آمریکای یاغی و آن ســه کشور اروپایی بد 

عهد نیست و اینکه رییس جمهور فعلی آمریکا از این 
برنامه راهبردی اظهار نگرانی کرده درست است و او 
می داند و اتفاقا بیان هم نموده اســت که شکوفایی 
همــکاری های راهبردی در شــرق افــول آمریکا را 
تسریع می کند و این سیاست مقاومت فعال کشورمان 
در مقابل آمریکا و غرب به تدبیر هوشــمندانه رهبری 

معظم است.
در مــورد محرمانه بــودن فعلی بخــش هایی از آن 
به پیشــنهاد چین بعلت ملاحظات مربوط به تحریم 
شــرکت های چینی از سوی آمریکا  طبیعی است که 
بایســتی رفتاری عقلانی و متناسب داشت. البته این 
برنامه نیز مثل هر توافق دیگری باید مســیر قانونی 
خود را در مراجع نظارتی و تصمیم گیری طی خواهد 

نمود.
اینکــه چــرا ایران حاضر نیســت با آمریــکا قرارداد 
ببندد، دلیلش این اســت که آمریکا برای همکاری با 
ایران شرط می گذارد. شــرط هایی برای سیاست های 
منطقــه ای و موشــکی و اتمی ایــران. چین چنین 
شــرط هایی نمی گذارد و با سیاســت منطقه ای ایران 

مشکلی ندارد. مشکل هم داشته باشد، حداکثر با ایران 
همــکاری نمی کند ولی در صدد ممانعت از سیاســت 
منطقــه ای ایران برنمی آید. از ایــن نظر فرق زیادی 
بین چین و آمریکا اســت. به نظرم امکان ســود برابر 
بوجود می آید. در هر صــورت هیچ دولتی نمی تواند 
در انزوا زندگی کند. به ناچار باید در سطح بین المللی 
همکاری کنــد. ایران خیلی مایل بود با کشــورهای 
اروپایی همــکاری کند ولی اروپایی ها خیلی از آمریکا 
تبعیــت می کنند و ترس و لرز دارنــد. بنابراین ایران 
اروپا را کنار گذاشــت و ترجیــح داد با چینی کار کند 
که نه می خواهد جمهوری اســلامی را سرنگون کند، 
نه می خواهد جلوی سیاســت های منطقــه ای ایران 
را بگیرد، نه با سیاســت های موشــکی ایران مشکل 
دارد. در زمانی که هیچ ســرمایه خارجی ای وارد ایران 
نمی شــود و چین هم برای همــکاری با ایران در پی 
تغییر سیاســت های کلی ایران نیست، سرمایه گذاری 
۴00 میلیــارد دلاری چین در ایــران، علاوه بر اینکه 
تامین منافع چین، منافع ایران را هم تامین می کند و 

مصداق بازی برد-برد است.
همکاری چین و ایران، روســیه را نیز در کنار این دو 
کشــور و در برابر آمریکا قرار خواهد داد. چین به هر 
حال بــا آمریکا تقابل اساســی دارد و جهان در حال 
حرکت به ســمت یک دوقطبی جدید اســت که یک 

طرفش چین است و یک طرفش آمریکا. 
ایــن ۴00 میلیــارد دلار هم قرار نیســت یک شــبه 
ســرمایه گذاری شــود. به تدریج اوضاع را می سنجند 
و ســرمایه گذاری می کنند. یعنی چین به اندازه ای که 
نتیجه بگیرد قدم پیش می گذارد. سیاســت کشورمان 
ممکن است این بشود که بندر چابهار را تجهیز کند و 
به ســوی کشورهای شرقی گام بردارد به این معنا که 
نفت و گازش را به آن منطقه بفروشــد. این سیاست 
بــه تدریج نفوذ چیــن را در ایــران افزایش می دهد 
ولی روســیه هم در این میان هست. در واقع پیمانی 
سه جانبه بســته می شــود تا جلوی توسعه طلبی های 
آمریکا را بگیرند. منفعت چین و روسیه و ایران در این 
است و همکاری سه جانبه این کشورها محتمل است.

چینی هــا در ســاخت تســلیحات می تواند بــا ایران 
همکاری کند و تکنولوژی نظامی اش را در زمینه هایی 

که پیشرفت کرده، در اختیار کشورمان بگذارد.

 خواب دیدم پروانه ام این اتفاق کم است 
 بیدارشدم آدم بودم جریان مبهم  است 

 حالا آدم یم که فکر میکند پروانه  است  یا 
پروانه ای که خواب دیده ست آدم است

شجاع الدین ابراهیمی


